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آرینمنش:
اگرمذاکرهمستقیمباآمریکاراهگشاباشد،

بایدازآناستقبالکرد
یک فعال سیاسی اصولگرا ابراز 
عقیده کرد: اگــر منافع ملی در 
گرو مذاکره با هر کشوری باشد، 
طبیعتا مانند تمامی کشــورهای 
بایــد منافع ملــی را بر  دیگر، 
هر چیزی ترجیــح داد و طبیعتا 
با آمریکا  اگر مذاکره مســتقیم 
راهگشا باشد، باید از آن استقبال 

کرد.
جــواد آرین منــش در گفت وگو 
بــا ایســنا در ارزیابــی خود از 

گفت وگوی تلویزیونی اخیر رئیس جمهور، با اشاره به سخنان وی در خصوص لزوم گسترش 
روابط با همسایگان، اظهار کرد: قدرتمندترین همسایه ما روسیه است و سخن از قرارداد ۲0 
ساله با این کشور یا قرداد ۲5 ساله با چین، حتما می تواند در ایجاد موازنه با غرب موثر باشد 
و مانع از این شود که سیاست خارجی ما وابسته به غرب باشد، البته مشروط به اینکه گسترش 

روابط با همسایگان، باعث وابستگی ما به شرق نشود.
وی ادامه داد: توسعه روابط با همسایگان امری کاملا مطلوب است و این مسئله می تواند به 
بهبود شــرایط اقتصادی کشور کمک کند، اما باید در نظر داشت با وجود تحریم های ظالمانه 
آمریکا علیه ایران، بسیاری از کشورهای همسایه ما نیز به دلیل تاثیرپذیری از آمریکا و عدم 
دارا بودن اســتقلال سیاسی، از توســعه روابط خود با ما امتناع می کنند، لذا تلاش برای لغو 

تحریم ها نیز ضروری است.
این فعال سیاسی اصولگرا در خصوص بحث مذاکره مستقیم با آمریکا و با اشاره به این جمله 
رئیس جمهور که در صورت آمادگی طــرف مقابل برای لغو تحریم ها، جا برای توافق وجود 
دارد، گفت: بحث ضرورت مذاکره مســتقیم با آمریکا از سال های دور مطرح بوده و مخالفین 
و موافقین جدی هم داشــته اســت، اما من معتقدم که اگر منافع ملی در گرو مذاکره با هر 
کشوری باشد، طبیعتا مانند تمامی کشورهای دیگر، باید منافع ملی را بر هر چیزی ترجیح داد 

و طبیعتا اگر مذاکره مستقیم با آمریکا راهگشا باشد، باید از آن استقبال کرد.
آرین منش با اشــاره به بخش دیگری از سخنان رئیس جمهور در خصوص وجود هماهنگی 
در بین اعضای تیم اقتصادی دولت، بیان کرد: ســفره مردم، مهم ترین شاخص برای ارزیابی 
میزان موفقیت دولت در موضوع اقتصاد اســت. به نظر نمی رســد در این حدود ۶ماهی که از 
عمر دولت گذشــته است، گشایشی در اقتصاد کشور رخ داده باشد؛ چراکه همچنان قیمت ها 
ســیر صعوی دارند، نرخ تورم بالاست، قدرت خرید مردم بسیار افت کرده است و ارزش پول 
ملی هم در پایین ترین ســطح قرار دارد. بنابراین اگر تیم اقتصادی دولت موفق باشد، ما باید 

آثار آن را در جامعه ببینیم، در حالی که هنوز چنین موفقیت هایی برای مردم مشهود نیست.
این نماینده سابق مجلس با اشاره به تاکید دولت بر لزوم حذف ارز ترجیحی، عنوان کرد: در 
صورتی که پیش بینی های لازم برای جبران اثرات تورمی ناشی از حذف ارز ترجیحی صورت 
نگیرد، قطعا این کار برای جامعه بحران آفرین خواهد بود و یک ابر تورمی را به دنبال خواهد 
داشــت. اگر یارانه اقلامی مانند نهاده های کشــاورزی قطع شــود، قطعا روی قیمت تمامی 
کالاهای مصرفی مردم تاثیرگذار خواهد بود. لذا در عین حال که همه تایید می کنند دونرخی 
بودن و چندنرخی بودن ارز باعث فساد و رانت می شود، اما حذف بدون تدبیر ارز ترجیحی هم 

به همان میزان می تواند برای جامعه خطرآفرین باشد.

مازنی:
اختلافنظرهادربارهمذاکرهباآمریکاجنگ

زرگریاست
احمد مازنــی گفت: به نظر من 
در داخل کشــور اختلاف نظری 
درباره اصل مذاکــره با آمریکا 
وجــود نــدارد و ایــن دعواها 
جنگ زرگری اســت و در میان 
تمــام نظرها ایــن به اصطلاح 
اختلاف نظرها نظر شورای عالی 

امنیت ملی رسمی تر است.
مذاکــره مســتقیم بــا آمریکا 
داخل  در  که  اســت  موضوعی 
دارد.  مخالفانــی  و  موافقــان 
مشــخص اســت کــه در این 

موضوع میان دو جناح سیاســی اصولگرا و اصلاح طلب تفاوت نظر وجود دارد اما نکته جالبِ 
این روزها بروز چنین اختلاف هایی میان خود اصولگرایان است؛ به نحوی که برخی از ایشان 
می گویند در شــرایطی و درباره موضوعاتی خاص می توان با آمریکا وارد مذاکره شد و برخی 

دیگر هنوز باور دارند تحت هیچ شرایطی نباشد با این کشور مذاکره کرد.
احمد مازنی، نماینده مجلس دهم و فعال و تحلیلگر سیاسی درباره این موضوع به »نامه نیوز« 
گفت: »من فکر می کنم مجموعه نظام هیچ وقت به اندازه کنونی هماهنگ و یک دست نبوده 
است. امروز همه قوا و نهادها با هم هماهنگ عمل می کنند و از نظر سیاسی به یک جریان 
سیاســی نزدیک اند؛ پس قاعدتا نباید اختلافی درباره موضوع مذاکرات و کیفیت آن و اینکه 
با چه کشــوری مذاکره بشود یا نه، وجود داشته باشــد. خواه آنکه مسئله مذاکرات اساسا به 
جناح های سیاســی مرتبط نیســت و جنبه ملی دارد و تصمیمات در این حوزه هم به صورت 

فراجناحی گرفته می شود«.
او درباره نقش شــورای عالی امنیت ملی در تصمیم گیری های کلان سیاســت خارجی، بیان 
کــرد: »معمولا تصمیمات کلان حوزه سیاســت خارجی مانند همیــن موضوع مذاکرات در 
شــورای عالی امنیت ملی گرفته می شود و بعد از تصویب اگر مورد تأیید مقام معظم رهبری 
قــرار گیرد، اجرا می شــود. این پراکندگی های نظرات درباره موضوع مذاکرات که از ســوی 
شــخصیت های سیاسی یا رسانه ها مطرح می شــود هم واقعیت پشت پرده مذاکرات را نشان 

نمی دهد«.
این فعال سیاسی ادامه داد: »بعد از یک سری سفرها از جمله سفر وزیر امور خارجه به عمان 
و ســفر رئیس جمهور به روسیه به نظر می رسد که مذاکرات رو به پیشرفت است. البته مانند 
دوره های پشــین مذاکرات اختلاف هایی میان کشورهای مذاکره کننده وجود دارد و هر یک 
از طرف ها می خواهند ســهم خود را بگیرند. به یاد دارم در دوره مذاکرات برجام میان ایران و 
آمریکا با همکاری عمان مذاکراتی پنهانی انجام شد. اگر یادتان باشد در آن زمان فرانسوی ها 
گفتند در مذاکرات به نتیجه نمی رسیم و با ادبیاتی تند سخن گفتند. که تلقی در ایران این بود 
که فرانســه نقش پلیس بد را بازی می کند؛ در صورتی که این طور نبود و اروپایی ها ناراحت 
بودند که چرا آمریکا با ایران وارد مذاکره ای مســتقیم و پنهانی شــده است و چرا نتیجه آن 
مذاکره به عنوان نتیجه مذاکرات 1+5 ارائه می شــود. در آن زمان هم فرانســه سهم خود را 
می خواست. حالا هم همین طور است و هر یک از کشورها می خواهد سهم بیشتری از نتیجه 

مذاکرات نصیبش شود؛ بنابراین سهم خواهی ها در روند مذاکرات بی تأثیر نیست«.
او درباره نگاه های داخلی نســبت به مذاکره مســتقیم با آمریکا تصریح کرد: »به نظر من در 
داخل کشــور اختلاف نظری درباره اصل مذاکره با آمریکا وجود نــدارد و این دعواها جنگ 
زرگری اســت و در میان تمام نظرها این به اصطلاح اختلاف نظرها نظر شورای عالی امنیت 

ملی رسمی تر است«.
مازنــی در پایــان درباره چرخــش منتقدان دولت قبل به ســمت مذاکره بــا آمریکا گفت: 
»همان هایی که روزگاری در مجلس برجام آتش می زدند یا به شــدت به مسئولان سیاست 
خارجی دولت قبل حمله می کردند، اکنون متوجه شده اند که کار بدون مذاکره پیش نمی رود 
و خــب طبیعی اســت برای اینکه بتوانند از وجهه خود دفاع کننــد به ظاهر مخالفت هایی با 
مذاکره با آمریکا می کنند تا چنین نشان دهند که خیلی هم مشتاق مذاکره با آمریکا نیستند«.
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مذاکراتوین»مرحلهنهایی«
ســرویس سیاســی/ خبرها از ویــن ازین 
حکایت دارد که مذاکرات برای احیای توافق 
هســته ای ایران وارد »مرحله نهایی« خود 
می شود، چراکه مذاکره کنندگان به پایتخت 
های خود بازگشــته اند تا دستورالعمل های 
سیاســی در مورد اقداماتی که در روزهای 

آینده انجام می دهند را دریافت کنند.
جالینــا پورتر معــاون ســخنگوی وزارت 
امورخارجه آمریکا در نشست خبری هفتگی 
این وزارت خانه در پاســخ به سوالی درباره 
توقف چنــد روزه مذاکرات ایران و ســایر 
طرف های برجام در وین درباره احیای این 
توافق خاطر نشان کرد که این رایزنی ها به 

مرحله نهایی نزدیک می شود.
به گــزارش روزنامه صبح امــروز به نقل از 
وب ســایت وزارت امورخارجه آمریکا، وی 
تصریح کرد: همان طور کــه می دانید راب 
مالی نماینده ویــژه دولت در امور ایران نیز 
در حال بازگشــت به واشنگتن است. همه 
طرف ها با پایتخت هایشان بازگشته اند تا در 
این مرحله مشورت های لازم را انجام  دهند. 
در حال حاضر نیز من بیش از این نمی توانم 

اطلاعاتی در اختیار شما قرار دهم.
انریکه مــورا، هماهنگ کننده  از این  پیش 
مذاکــرات ویــن در توییتی از بازگشــت  
هیات های حاضــر در مذاکرات وین جهت 

رایزنی با پایتخت هایشان خبر داد.
سیاســت  مســئول  معاون  مــورا،  انریکه 
خارجی اتحادیــه اروپــا و هماهنگ کننده 
مذاکرات وین روز جمعه در توییتی نوشت: 
هشــتمین دور مذاکرات وین بر سر برجام 
که از بیســت و هفتم دســامبر آغاز شده و 
تاکنــون طولانی ترین دور مذاکرات بوده با 
وقفه مواجه شده اســت. مشارکت کنندگان 

جهت رایزنی و دریافت دستور العمل راهی 
پایتخت هایشــان خواهند شد تا هفته دیگر 
بازگردنــد. هم اکنون به اتخــاد تصمیمات 
سیاسی نیاز است. تمامی مشارکت کنندگان 

سفر امنی داشته باشند.
بــر اســاس تفاهــم صورت گرفتــه میان 

هیأت های مذاکره کننده در وین، دور هشتم 
گفت وگوها به مدت حدود یک هفته تنفس 

خواهد داشت.
بعــد از ظهر روز جمعه نیز دیــدار دوجانبه 
علی باقــری، رییس هیــأت مذاکره کننده 
ایران و انریکه مورا، هماهنگ کننده اروپایی 
گفت وگوها در هتل کوبــورگ وین برگزار 

شد.
نشــریه پولیتیکو نیز در گزارشی با پرداختن 
به تازه ترین مســائل مربوط بــه مذاکرات 
ویــن، تاکید کرد که مذاکرات در حال ورود 
به مرحلــه نهایی و تصمیم گیــری درباره 

موضوعات اصلی است.
نشــریه پولیتیکو در گزارشــی درباره روند 
مذاکــرات وین نوشــت، مقامات رســمی 
توافق هسته ای  احیای  مذاکرات  می گویند، 
در حالی که مذاکره کنندگان برای مشورت ها 
و تصمیم گیری های سیاسی درباره اقداماتی 
که ظرف چند روز آینده باید انجام شود، به 
پایتخت ها باز می گردنــد، در حال ورود به 

»مرحله نهایی« خود است.
پولیتیکو در ادامه می نویســد: دیپلمات های 
غربی برای احیای توافق هســته ای ســال 
۲015، بــا ضرب الاجلی در اواســط فوریه 
مواجه اند که خودشــان تعیین کرده اند. آنها 

می گویند نگران پیشــرفت های هســته ای 
سریع ایران از زمان خروج آمریکا از توافق 
در ســال ۲018 هســتند، آن ها همچنین 
دیده بان  قریب الوقــوع  گــزارش  نگــران 
هســته ای سازمان ملل هســتند که انتظار 
از توســعه های  می رود جزئیات بیشــتری 
هسته ای ایران ارائه دهد که می تواند باعث 
ایجاد اصطکاک های جدیدی در این زمینه 

شود.
این نشریه همچنین آورده است: این یعنی 
چند هفته آتــی در تعیین این که آیا توافق 
احیا خواهد شــد یا مذاکرات بر هم خواهد 
خــورد، اهمیتی حیاتی خواهد داشــت. در 
بیانیه ای از سه کشور اروپایی فرانسه، آلمان 
و انگلیس که روز جمعه منتشــر شد، آمده 
است، »ژانویه تا به امروز، حساس ترین دوره 
مذاکرات بوده است«، »همه واقفند در حال 
رسیدن به مرحله نهایی هستیم که مستلزم 

تصمیمات سیاسی است«.
گــزارش پولیتیکــو می افزاید: یــک مقام 

آمریکایی که در جریان این مســئله است، 
این احســاس فوریــت را منعکــس کرده 
اســت. به گفته او، »هیچ کس نباید از این 
که ما در حال رســیدن بــه مرحله نهایی 
هســتیم و نیاز به تصمیم گیری سیاسی در 
زمینه سخت ترین مســائل داریم،  متعجب 

شــود. به همین دلیل اســت کــه همه به 
پایتخت هایشــان باز می گردنــد«. در این 
زمینه، به نظر می رسید همه با نظر میخائیل 
در سازمان های  روســیه  نماینده  اولیانوف، 
بین المللی در وین موافق بودند که گفته بود،  
مذاکرات » به مرحله پیش رفته ای رســیده 
اســت که در آن نیاز به تصمیم گیری های 

سیاسی است.«
در ادامــه ایــن گزارش مطرح شــد: طبق 
گفتــه مقاماتی کــه در جریــان مذاکرات 
هســتند، نتیجه می تواند به هر یک از این 
جهت هــا بیش برود. در حالی که پیش رفت 
قابل توجهی نســبت به از سرگیری متزلزل 
مذاکرات در ماه نوامبر انجام شــده اســت، 
آمریکا و ایران هنوز باید مســائل باقی مانده 
را حل وفصل کنند. یک دیپلمات ارشد غربی 
به شرط فاش نشــدن نامش گفت، »ما به 
پایان ایــن مذاکرات چشــم دوخته ایم اما 
مهم اســت بدانیم مسائل سیاسی اصلی در 
زمینه تمامی موضوعات هنوز حل نشده باقی 

مانده اند.«
پولیتیکو می نویســد: یک دیپلمات ارشــد 
غربی گفت، در زمینــه موضوعات کلیدی 
پیش رفت هایی انجام شــده است، از جمله 
دربــاره چگونگــی محدودســازی دوباره 
برنامه هســته ای ایران، دربــاره چگونگی 
لغو تحریم های بازگردانده شده و مهم تر از 
همه، درباره توالی این اقدامات. اما مســئله 
توالی هنوز کاملا حل وفصل نشــده است. 
به گفته ایــن دیپلمات غربی، این مذاکرات 
»به کنــدی« پیش می روند. مشــکل این 
اســت که پروسه توالی مســتلزم آن است 
که مذاکره کنندگان اقداماتی را ترسیم کنند 
کــه آمریــکا و ایران باید ظــرف چند ماه، 
در صورت میسر شــدن بازگشت به توافق 

هسته ای، انجام دهند.
این گزارش می افزاید: این موضوع می تواند 
شامل برداشتن گام اول از سوی آمریکا در 
زمنیه لغو برخی از تحریم ها شود که شامل 
زمینه سازی اجرایی شــدن تجارت جهانی 
با ایران می شــود. ایران مایل اســت شاهد 
این باشــد که تجارت با آن واقعا دوباره به 
جریان افتاده است تا راستی آزمایی کند که 
تحریم ها لغو شده اند، مثلا ببیند آیا می تواند 
یک نفت کش را بارگیــری کند و آن را به 
کشوری خارجی بفروشد. ایران هم به نوبه 
خــود، باید اقداماتی را بــرای پایین آوردن 
سطح برنامه هســته ای اش انجام دهد که 
انتقال مواد هسته ای اضافی  احتمالا شامل 
به خارج از کشــور و کنار گذاشتن برخی از 
سانتریفیوژهای پیش رفته اش خواهد شد که 
برای غنی   سازی اورانیوم مورد استفاده قرار 
می گیرند. اگرچه مثل همیشه،  اهمیت قضیه 
در جزئیات است که هنوز نهایی نشده است.

خبر

آیا روسیه به اوکراین حمله خواهد کرد؟
یک کارشــناس مسائل اوراســیا درباره حمله احتمای روســیه به اوکراین گفت: 
پیش بینی من این است که روسیه دست به چنین کاری خطرناکی نمی زند؛ درواقع 
وارد شــدن به اوکراین برای روس ها ساده است ولی خارج شدن از آن یک باتلاق 

برای روسیه ایجاد می کند.
حســن بهشتی پور در گفت وگو با ایســنا به ارائه تحلیلی از تحولات روابط روسیه 
و اوکراین پرداخت و خاطر نشــان کرد: واقعیت این اســت که اوکراین همواره در 
تاریخ روسیه نقش پر اهمیت و ویژه ای داشته و روسیه نمی تواند تحولات اوکراین 

را نادیده بگیرد.
وی افزود: در سال 88۲ میلادی که روسیه به وجود آمد در سایه اتحاد کیف، یک 
امپراتوری تشــکیل شد و از آن به بعد در سال های متعدد اوکراین نقش حائل بین 
روســیه و غرب را ایفا کرده اســت. اوکراین همچنین در جنگ های بین فرانسه و 
روســیه و در جنگ جهانی دوم در دفاع از روسیه نقش آفرینی هایی داشته است. 
پس از جنگ جهانی دوم تا زمان فروپاشــی شوروی، اوکراین توانست بطور ویژه 

یک کرسی در سازمان ملل کسب کند و به عضویت این سازمان درآید.
این کارشناس مســائل روســیه اظهار کرد: از جمله تحولاتی که امروز در روابط 
در روســیه و اوکراین مشــاهده می کنیم این اســت که دولت آقای زلینســکی 
)رئیس جمهور اوکراین( گرایشاتی به غرب دارد و به دنبال توسعه روابط با اتحادیه 
اروپــا آمریکا اســت؛ به ویژه اینکه به دلیل نگرانی از تهدیدات روســیه، به دنبال 
عضویت در ســازمان پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( هســتند؛ این درحالیست که 

روس ها به شدت نگران عضویت اوکراین در ناتو هستند.
بهشتی پور ادامه داد: اگرچه ناتو توانسته بعد از فروپاشی شوروی کل بلوک شرق را 
به عضویت بگیرد و روسیه نیز تا پیش از اوکراین عضویت کشورهای عضو بلوک 
شرق ســابق را تحمل کرده اما عضویت اوکراین و کشورهای دیگر را یک تهدید 
برای خود محسوب می کند؛ به ویژه اینکه معتقد است اگر اوکراین عضو ناتو شود، 
موشک های استراتژیک در خاک اوکراین مستقر خواهد شد و این امنیت روسیه را 
تهدید می کند. روسیه نیز به همین دلیل برای اوکراین اهمیت قائل می شود و یک 
صد هزار نیرو را در نزدیکی مرزهای خود به این کشــور مستقر و چندین رزمایش 

برگزار کرده و در صدد است تا رزمایشی جدید با بلاروس برگزار کند.
وی همچنین به بیان تاریخچه ای از جدایی شبه جزیره کریمه از شوروی پرداخت 
و خاطر نشــان کرد: شوروی از قرن 18 بر شــبه جزیره استراتژیک کریمه مسلط 
بود؛ در زمان آقای خروشــچوف)از رهبران اتحاد جماهیر شوروی( این شبه جزیره 
را عملا به اوکراینی ها ســپرد؛ این اقدام گرچه برای روس ها ســنگین بود ولی در 
چارچوب شــوروی این موضوع را پذیرفتند اما بعد از فروپاشــی شــوروی، روسیه 
قراردادی با اوکراین منعقد کرد که در بندر سواســتوپول شبه جزیره کریمه مستقر 
شــود و بتواند جایگاه خود را در شمال دریای ســیاه حفظ کند؛ روسیه اقدام خود 
در سال ۲01۴ در شبه جزیره اســتراتژیک کریمه در شمال دریای سیاه را اشغال 

نمیداند بلکه معتقد است که این شبه جزیره را آزاد کرده است.
این کارشناس مسائل اوراسیا افزود: در تشریح اقدام روسیه در مناقشه شبه جزیره 
کریمه: بعد از تحولات در اوکراین و به قدرت رسیدن یک دولت غرب گرا در سال 
۲01۴ در این کشــور، روســیه عملًا کریمه را به اشغال خود درآورد و سپس یک 
همه پرســی برگزار کرد و اکثریت مردم رای دادند که کریمه ضمیمه خاک روسیه 
شــود و این کار را هم انجام دادند. غربی ها که این موضوع را تحمل نمی کردند، 
تلاش نمودند تا از طریق همه اهرم های خود فشــارهایی به روسیه وارد کنند که 
یکی از آنها وضع تحریمهایی از سوی اتحادیه و آمریکا علیه روسیه بود و دیگری 
اعمال فشــار از طریق اوکراین به این کشور است. همچنین غرب در بلاروس از 
طریق مخالفان آقای لوکاشــنکو)رئیس جمهور بلاروس( درحال اعمال فشارهایی 

علیه روسیه هستند.
بهشــتی پور در ادامه به برنامه ریزی روسیه برای برگزاری یک رزمایش مشترک 
با بلاروس اشــاره و اظهار کرد: اینگونه نیست که فقط روس ها اقدام به برگزاری 
رزمایش نظامی کنند، بلکه غربی ها نیز تا کنون رزمایشــهایی با اوکراین رزمایش 
برگــزار کرده اند و همه کشــورها حق دارند با برگــزاری رزمایش های مختلف، 

آمادگی نظامی خود را به طرف های مقابل خود نشان دهند.
وی خاطر نشــان کرد: با در نظر گرفتن همه این جوانب، موضوع این است که آیا 
واقعاً روسیه در شرایط فعلی به اوکراین حمله خواهند کرد؟ پیش بینی من این است 
که روســیه دســت به چنین کاری خطرناکی نمی زند چون روسیه الان در شرایط 
خوبی از لحاظ اقتصادی قرار ندارد و وضعیت مناســبی ندارد که بخواهد درگیری 
جدیدی با متحد قبلی خود یعنی اوکراین ایجاد کند؛ در واقع وارد شدن به اوکراین 
برای روس ها ســاده است ولی خارج شــده از آن یک باتلاق برای روسیه ایجاد 

می کند. همچنین غربی ها نیز به صراحت اعلام کردند که حاضر به درگیری نظامی 
با روسیه بخاطر اوکراین نیستند اما تحریم هایی علیه روسیه اعمال خواهند کرد.

این کارشــناس مسائل روســیه  همچنین به مقایسه تحریمهای اعمال شده علیه 
ایران و این تحریمهای اعمال شده علیه روسیه توسط غرب پرداخت و اظهار کرد: 
تحریم هایی که اخیراً توسط غرب بر روسیه اعمال شده است، با وجود اینکه نسبت 
به تحریمهایی که علیه ایران اعمال می شود، محدودتر است، اما به این دلیل که 
اقتصاد روسیه بر خلاف ما که پیوندی با اقتصاد غرب نداریم، پیوندهای بسیاری با 
غرب دارد، فشــارهای بسیاری را متحمل شده است و این تحریم ها می تواند برای 

روسیه فلج کننده باشد.
بهشــتی پور در ادامه درباره طرح تئوری استفاده روسیه از کارت ایران در مناقشه 
اوکراین که از ســوی برخی مطرح می شــود، تصریح کرد: استفاده از کارت ایران 
توسط روسیه در مســائل مختلف زمانی معنا دارد که ایران از روسیه حرف شنوی 
داشــته باشد و ایران در برابر خواسته های این کشــور، بگوید »چشم« که امروز 
اینگونه نیســت. ایران هیچ گاه در مورد اوکراین موضع روســیه را تایید نکرده و 
اشــغال کریمه را به رسمیت نشناخته اما مخالفتی نیز نداشته است چون ضرورتی 

وجود نداشته در شرایطی که با آمریکا درگیر است، با روسیه هم درگیر شود.
وی با بیان اینکه »هیچ گاه اینطور نبوده که چون روســیه خواسته به کریمه برود، 
ایران هم از او حمایت کند«، خاطر نشان کرد: ایران همواره روابط خوبی با اوکراین 
داشــته و دارد؛ گرچه بعد از ماجرای هواپیمای اوکراینی، این روابط با مشــکلاتی 

مواجه شده اما این موضوع ربطی به تنش روسیه با اوکراین ندارد.
این کارشــناس مســائل روســیه با تاکید بر اینکه ایران تابعیتی از روسیه ندارد تا 
روســیه بخواهد از کارت ایران استفاده کند و در برجام امتیازاتی به غرب بدهد تا 
از آنها امتیازاتی در اوکراین بگیــرد، گفت: عین این تئوری را برخی زمانی درباره 
سوریه مطرح می کردند؛ در سال ۲01۴ که در روابط روسیه با غرب بر سر ماجرای 
کریمه تنش ایجاد شده بود، برخی می گفتند روس ها در سوریه کوتاه خواهند آمد و 
سوریه را به غرب می فروشند تا به ازای آن، اوکراین را به دست  آورند؛ در حالی که 
دیدیم همچنین چیزی رخ نداد و هم غرب از اوکراین کوتاه نیامد و هم روســیه از 
شــرق مدیترانه به راحتی دست نکشید و دیدیم که بشار اسد)رئیس جمهور سوریه( 

همچنان در دمشق ماند.
بهشــتی پور در پایان با بیان اینکه بنابراین تئوری معامله روســیه با کارت ایران 
در ماجرای اوکراین به دلیل عدم تابعیت ایران از روســیه و همچنین دانشتن این 
موضوع از ســوی غرب که روسیه نمی تواند از قول ایران پیشنهادی بدهد، منتفی 
اســت«، تاکید کرد: اگر واقع بین باشــیم همراهی روسیه و چین با ما در برجام به 
نفع ایران اســت و اگر کشورها را به سمت غرب هل دهیم از این منظر که جبهه 
مخالف خود را تقویت کردیم، به ضرر خودمان اســت اما این موضوع به هیچ وجه 

به معنای این نیست که غرب از اوکراین کوتاه بیاید.

در زمینه موضوعات کلیدی پیش رفت هایی انجام شده است، از جمله درباره چگونگی 
محدودسازی دوباره برنامه هسته ای ایران، درباره چگونگی لغو تحریم های بازگردانده شده و 

مهم تر از همه، درباره توالی این اقدامات. اما مسئله توالی هنوز کاملا حل وفصل نشده است
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وام اجاره افزایش می یابد؟
بنابر اعلام معــاون وزیر راه و شهرســازی، 
پیشــنهاد گســترش کمک ودیعه مسکن در 
قانون بودجه 1۴01 ارائه شــده که قرار است 
10 درصد تسهیلات مصوب در قانون به حوزه 

اجاره اختصاص پیدا کند.
تسهیلات کمک ودیعه مسکن که در سالهای 
13۹۹ و 1۴00 به برخی مســتاجران پرداخت 
شده بنا بر پیشــنهاد وزارت راه و شهرسازی 
احتمالًا در ســال آینده گسترش پیدا می کند. 
این خبر را محمود محمودزاده، معاون مسکن 
و ساختمان وزیر راه و شهرسازی اعلام کرده 
و هــدف از ارائه آن را ســاماندهی بازار اجاره 
و تســهیل گری در پرداخت هزینه های اجاره 

برای مستاجران دانسته است.
وی با یادآوری این مطلب که طی دو ســال 
گذشــته مصوباتی از ســتاد ملی کرونا برای 
ودیعه مسکن اخذ شــده است افزود: افزایش 
قیمت اجاره بها در توان پرداخت قشر مستاجر 
نیست. به همین منظور امسال پیشنهاداتی در 
قالب قانون بودجه تنظیم و ارایه شده تا نهایی 
و مصوب شــود. با تصویب این پیشنهادها در 
قانون بودجه در نظر اســت تا اعتبار مناسبی 
برای تسهیلات کمک ودیعه مسکن در اختیار 

مستاجران قرار بگیرد.
محمــودزاده ادامــه داد: در نظر اســت تا در 
قانون بودجه امسال، تسهیلات ودیعه مسکن 
گســترش یابد و با ساختار قوی تری کار پیش 

برود.
وی تصریح کرد: باید ابزار مناسب قانونی برای 
وزارت راه و شهرســازی فراهم بشــود تا این 

کمک ها در اختیار مستاجران قرار بگیرد.
معاون وزیر راه و شهرسازی با یادآوری اینکه 
بازار مســکن و اجاره بها متاثر از اقتصاد کلان 
کشور اســت، توضیح داد: تلاش بر این است 
تا فاصله بین قیمت اجاره و توان مســتاجران 
بــا پرداخت کمک ودیعه اجاره جبران شــود. 
چنانچه پیشــنهاد وزارت راه و شهرسازی در 
قانون بوجه 1۴01 مصوب شــود کمک قابل 

توجهی به مستاجران می شود.
وی در خصــوص جزئیــات پیشــنهاد ارایه 
شده گفت: پیشنهاد شــده است تا 10 درصد 

تســهیلات حوزه مسکن مصوب در قانون در 
قالب ودیعه اجاره هزینه شــود. این پیشنهاد 
ارایه شــده و مورد تایید بخش های اولیه قرار 
گرفته اســت. امید اســت تا در بودجه نهایی 
این رقم تثبیت بشــود که کمک خوبی برای 

مستاجران است.
محمــودزاده همچنین گام دیگــر وزارت راه 
و شهرســازی را در موضوع ســاماندهی بازار 
برشــمرد  اجاره داری حرفه ای  اجاره، موضوع 
و افــزود: موضــوع اجــاره داری حرفه ای که 
توســط وزارت راه و شهرسازی تدوین شد و 

در کمیسیون های تخصصی مجلس در دست 
بررسی است نیز از سنوات گذشته آغاز شده و 
در حال پیگیری است که با تصویب و اجرایی 

شدن آن بازار اجاره ساماندهی خواهد شد.
وزارت راه و شهرســازی در حالی گســترش 
وام اجاره را در دســتور کار قرار داده که طی 
دو سال گذشــته به دلیل سختگیری بانک ها 
در پرداخت وام اجاره، بســیاری مستاجران از 
این تســهیلات بی نصیب ماندنــد. در حالی 
که تاکید ســتاد کرونا این بــود که با حداقل 
وثایق و با حداکثر تسهیل، پرداخت تسهیلات 

به مســتاجران انجام شــود. اما مستاجران با 
موضوعات جدیدی درگیر شــدند و هر بانکی 
شــرایط خاص خود را پیش پای آنها قرار می 

داد.
تــا روز 18 مهرماه 1۴00 یک میلیون و 33۷ 
هزار و 1۲۷ نفر به عنوان متقاضی ثبت نام وام 
ودیعه مسکن در ســامانه tem.mrud.ir ثبت 
نام کردند اما تا تاریــخ ۲۲ آذر ماه فقط ۴03 
هزار نفر تسهیلات را دریافت و 55۷ هزار نفر 

به سیستم بانکی معرفی شده بودند.
ثبت نام از متقاضیان وام کمک ودیعه مسکن 
از ۲۶ خرداد آغاز شده بود و تا ساعت ۲۴ امروز 

30 آذر ماه ادامه پیدا کرد.
سقف مبلغ این تسهیلات کمک ودیعه مسکن 
در ســال 1۴00 برای کلان شــهر تهران ۷0 
میلیون تومان، سایر کلان شهرها ۴0 میلیون 
تومان و سایر شهرها ۲5 میلیون تومان تعیین 

شده بود.
بنا بر اعلام بانک مرکزی در دی ماه امســال 
نرخ رشد ســالیانه اجاره بها در کل کشور 5۴ 
درصد و در شهر تهران 51 درصد بوده است. 
از آذر تا دی مــاه نیز طبق گزارش مرکز آمار، 
اجــاره بها ۴.۶ درصد افزایش یافته که پس از 
دخانیات و غلات، بازار اجاره رتبه ســوم تورم 

ماهیانه را به خود اختصاص داد.
از ســوی  دیگر برخی گزارش های غیررسمی 
حاکی از آن است که تعداد مستاجران در شهر 
تهران که تا ســال 13۹8 به میزان ۴۲ درصد 
بوده است به بالای 50 درصد رسیده و در واقع 

تعداد مستاجران از مالکان بیشتر شده است.

جزئیاتپرداختسودسهامعدالت
۶۰۰هزارتومانی

رئیس ســازمان خصوصی سازی جزئیات 
پرداخت ســود ســهام عدالت سال 13۹۹ 
را اعلام کرد و گفت: به طور متوســط به 
هر مشمول ۶00 هزار تومان تا پایان سال 

جاری پرداخت خواهد شد.
 حســین قربانزاده با بیان اینکه به صورت 
میانگین به هر مشمول سهام عدالت ۶00 
هزار تومان پرداخت می شود، گفت: سود 
ســال ۹۹ سهام عدالت شــرکت های غیر 

بورسی حدود ۲ هزار و  800 میلیارد تومان و سود شرکت های بورسی حدود ۲۹ هزار و ۲00 
میلیارد تومان اســت که جمعه حدود 31 هزار میلیارد تومان می شود که نسبت به سال قبل 

افزایش داشته است.
وی به این ســوال که آیا سود ســهام عدالت همه مشوولان از طریق سامانه سجام پرداخت 
می شود یا خیر، پاسخ داد: شرکت سپرده گذاری متولی پرداخت است و این شرکت باید امور 

مربوطه را انجام دهد.
رئیس سازمان خصوصی سازی درمورد سود سهام مشمولانی که روش غیرمستقیم را انتخاب 
کرده بودند نیز توضیح داد: پرداخت سود به غیرمستقیم ها با هماهنگی شرکت های سرمایه 
گذاری استانی فعلا به روال قبل است. زیرا تعیین تکلیف سود با مجمع شرکت ها است اما به 
دلیل مشکلاتی که این شرکت ها در برگزاری مجامع دارند به شرکت سپرده گذاری مرکزی 

برای این موضوع وکالت می دهند.
قربانزاده درمورد سود سهام عدالت مشمولان متوفی نیز توضیح داد: مالکیت سهام مشمولی 
که فوت کند با ورثه اســت. همانطور که انتقال سایر ماترک متوفی بر اساس انحصار وراثت 

زمان میبرد، انتقال سهام هم همین مشکل را دارد. فرایند حقوقی آن باید طی شود.

یارانهجدیدبهبهمنهمنرسید؛
احتمالااسفند

وعده پرداخت یارانه چند صد هزار تومانی 
نه تنهــا در در دی ماه محقق نشــد بلکه 
اعلام ســازمان هدفمندی یارانه ها نشان 
می دهــد که این یارانــه در ماه بهمن هم 

واریز نخواهد شد.
در تازه ترین اطلاعیه ســازمان هدفمندی 
یارانه ها برای واریز یارانه معیشتی، خبری 
از پرداخت یارانه جدید که از مدت ها قبل 

وعده آن داده شده بود، نیست.
فردا همزمان با 10 بهمن ماه و به روال ماه های قبل یارانه معیشــتی پرداخت خواهد شد. این 
یارانه از زمان افزایش قیمت بنزین در آبان 13۹8 در دســتور کار دولت قرار دارد و مبلغ آن 

بسته به تعداد اعضای خانوار متفاوت است.
اما در چندماه اخیر بحث هایی در رابطه با افزایش مبلغ یارانه نقدی پرداختی مطرح شد که در 
اهم آن در اواخر آذرماه، محسن رضایی-معاون اقتصادی رئیس جمهور- اعلام کرد که یارانه 
نقدی تا 800 هزار تومان افزایش می یابد و در اوایل دی ماه پرداخت خواهد شد. به دنبال آن 

وزیر اقتصاد هم خبر پرداخت یارانه را رد نکرد ولی در مورد زمان آن اعلام دقیقی نداشت.
اعلامی که از سوی مسئولان در رابطه با پرداخت یارانه جدید انجام شد نشان داد که مبلغی 
بین ۹0 تا 1۲۶ هزار تومان برای یارانه بگیران معیشــتی در نظر گرفته شده است که حدود 
۶0 میلیــون نفر را در بر خواهد گرفت ولی در نهایت پرداختی در دی ماه صورت نگرفت. در 
مورد پرداخت در بهمن ماه نیز اما و اگرهایی مطرح بود، اما ظاهرا به این ماه هم نرســیده و 

باید منتظر پرداخت در ماه  اسفند یا ماه های دیگر بود.
بر این اســاس اگر هم یارانه  800 هزار تومانی مطرح باشــد، قرار نیست به هر شخص این 
رقم پرداخت شود بلکه به همراه یارانه نقدی ۴5 هزار و 500 تومانی، یارانه معیشتی و یارانه 

جدید مجموعه پرداختی خانوار می تواند تا 800 هزار تومان افزایش یابد.
ایــن در حالی اســت که  پرداخت یارانه نقدی جدید در نتیجه حــذف ارز ۴۲00 تومانی باید 
از این محل تامین شــود، ولی مساله اینجاســت که هنوز دولت و مجلس در مورد حذف ارز 
۴۲00 تومانی به توافق نهایی نرسیده اند و مشخص نیست که چه زمانی این کار انجام شود.

ویژه

لوسترایرانیباکیفیتاروپابهقیمتچین

بهنامایرانبهکامترکیه!

رئیس تعاونی لوسترســازان با بیان اینکه کیفیت و تنوع لوســترهای ایرانی در حد کالاهای 
اروپایی و قیمت آن در حد کالای چینی اســت، گفت که ترکیه کالای بدون برند را از ایران 

می خرد و به نام خود به اروپا صادر می کند.
امیرحســین زارعیان در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه واردات در این حوزه بیشتر به صورت 
قطعه انجام می شود، اظهار کرد: البته سخت گیری ها برای واردات طی سال های اخیر، باعث 
بهبود کیفیت محصولات تولید داخل شده است. همچنین به دلیل افزایش نرخ ارز، صادرات 

به صرفه تر از واردات است.
به گفته وی واردات به صورت قطعه باعث کاهش عوارض برای واردکننده می شود، اما تفاوت 
زیادی با کالای مونتاژ شده ندارد. بنابراین این فرآیند مصداق تقلب است. با این حال اتحادیه 

و تعاونی، هیچ کدام نظارتی بر این وضعیت ندارند.
زارعیان ترکیه، کشورهای اوراســیا، عراق، عمان و مالزی را ازجمله مقاصد صادراتی لوستر 
عنوان کرد و گفت: البته ترکیه به صورت واســطه عمل می کند و با توجه به اینکه کیفیت و 
تنوع لوسترهای ایرانی در حد کالاهای اروپایی و قیمت آن در حد کالای چینی است، کالای 
بــدون برند را از ایران می خرد و به نام خود به اروپا صادر می کند. علت قیمت پایین کالای 
ایرانی هم ارزان بودن انرژی و نیروی انســانی و بالا بودن نرخ ارز است. البته در این فرآیند 

سود اصلی برای واسطه یعنی ترکیه است.
رئیس تعاونی لوسترســازان درباره افت تقاضا به دلیل کاهــش قدرت خرید مردم نیز اظهار 
کــرد: کاهش قدرت خرید در بازارهای مختلف تاثیر گذار بوده، اما برای برخی تولیدکنندگان 

صادرات، این کاهش تقاضا را تا حدودی جبران کرده است.
زارعیان قیمت اســکلت لوســتر ایرانی را شــاخه ای 50 هزار تومان تا یک میلیون تومان در 

کارخانه عنوان کرد که قیمت آویز، لاله و لامپ هم با آن اضافه می شود.

با خبر باشید

شاهکارکمیسیونتلفیقبودجهوتعللدولت؛

۹میلیارددلاررانتیهمراهباکسریبودجه2۰۰هزارمیلیاردی
محمدرضامقامیفرد

 در فصـل بودجـه ریـزی، تصمیـم دولـت 
بـرای پایـان سیاسـت ارزی دولـت تدبیـر و 
امیـد بـا نـام دلار جهانگیـری، بسـیاری را 
بـه تغییـر رویکـرد دولـت در تحقـق عدالت 
و حمایـت واقعـی از معیشـت و سـفره مردم 
امیـدوار کـرده بـود. امـا امـروز کمیسـون 
تلفیـق با هـدف گـذاری دولت بـرای پایان 

دلار رانتـی، مخالفـت کـرد.
بـه گـزارش صبح امـروز بـه نقـل از تابناک 
از ایـن در گزارش هـای متعـددی  ؛ پیـش 
بودجـه  در لایحـه  دولـت  کـه  بیـان شـد 
سـال آینـده، در تبصـره 1۴، دو ردیف 10۶ 
هـزار میلیارد تومـان برای »جبـران اصلاح 
نـرخ کالا هـای اساسـی، دارو، یارانـه نان و 
خریـد تضمینـی گنـدم«  و همچنیـن ۶۶ 
هـزار میلیـارد تومـان نیز بـا عنـوان »یارانه 
حمایتـی« اختصـاص داده بـود تـا بتوانـد با 
حـذف ارز ترجیحـی بـرای واردات کالا های 
اساسـی، بـه شـکل واقعـی از قـدرت خرید 

مـردم حمایـت کند.
انتقاد رئیس جمهور از رانت ارز 4۲۰۰

در ایـن میـان، چند روز قبـل، رئیس جمهور 
در جدیدتریـن اظهار نظر خـود در خصوص 
سیاسـت ارز ترجیحـی در دولـت سـیزدهم 
و حـذف ایـن ارز، در گفتگـو بـا مـردم بیان 
کـرد: دولـت از شـهریورماه کـه کار خودش 
ارز ۴۲00  دلار  میلیـارد   8 کـرد  را شـروع 
تومانـی در بودجـه بـود کـه دولـت قبل آن 
را هزینـه کـرده بـود و بـرای ایـن دولـت 
مبلغـی نبود کـه بخواهـد ارز ۴۲00 تومانی 

را دنبـال کند.
رئیـس جمهـور افـزود: مـن هـم از طرفـی 
معتقـد بـودم کـه نبایـد شـوک بـه جامعـه 
وارد کـرد. قبـلًا هـم گفتـم غافلگیـری را 
نمی پسـندم و در قامـوس مـن نیسـت کـه 
غافلگیـر  صـورت  بـه  بخواهـم  مـردم  بـا 
بـدون اینکـه اطـلاع داشـته باشـند کاری 
اقتصـاد  بـه  نبایـد شـوک  از طرفـی  کنـم 
تبدیـل  موضـوع  ایـن  شـود.  وارد  بـازار  و 
شـد بـه لایحـه ای کـه بـه مجلـس دادیم. 
اجمـالًا سـعی کردیـم در ایـن مدت با سـاز 

و کار هایـی وضعیـت را حفـظ کنیـم، لیکن 
ارز ۴۲00 تومانـی مشـکلات جـدی ایجـاد 
کـرده اسـت. بـرای الان هـم نیسـت؛ چند 
بایـد ۲،  سـال اسـت کـه گفتـه می شـود. 
3 سـال قبـل مسـأله ۴۲00 حـل می شـد. 
در یـک مقطعـی ضـرورت داشـت ایـن کار 
را کردنـد و بایـد حـل می شـد، لکـن حـل 
نشـده اسـت. افتـاد بـه دولـت مـا کـه باید 
مسـاله ارز ۴۲00 تومانـی را حـل کنیـم. در 
ایـن زمینـه رانت، فسـاد و ارتباطات ناسـالم 

وجـود داشـته اسـت.
آیـت الله رئیسـی بـا تاکیـد بـر اینکـه ارز 
۴۲00 تومانـی بایـد در سـفره مـردم قـرار 
گیـرد نـه در دسـت عـده ای خـاص، خاطـر 
نشـان کـرد: در ارتبـاط سـه نکتـه وجـود 
داردو اولًا بـرای حـذف ارز ۴۲00 تومانـی 
بایـد یک اجماع نسـبی وجود داشـته باشـد، 
حداقـل بیـن دولـت و مجلـس. دومـاً بایـد 
عمومـی  افـکار  اقنـاع  و  نخبگانـی  اقنـاع 
نسـبت به عموم مـردم در ایـن زمینه وجود 
داشـته باشـد مـردم هـم نسـبت بـه اینکـه 
ایـن کار بایـد قانـع شـوند و اطلاع رسـانی 
دقیـق بـه مـردم شـود. سـوماً تغییـر قیمت 
می شـود  وارد  مـردم  بـه  کـه  خسـارتی  و 
خصوصـا بـه طبقـات پاییـن جبـران شـود. 
رئیـس جمهـور افـزود: آنچـه مـا داریـم بـا 
مجلـس در مـورد ارز ۴۲00 تومانـی مذاکره 
می کنیـم ایـن اسـت کـه هـر سـه نکتـه 
بـرای مـا مهم اسـت. کاری که رسـانه ملی 
ایـن زمینـه می کنـد کار خوبـی اسـت  در 
اینکـه بحـث کننـد و موضـوع را بـه بحـث 
بگـذارد، مخالف، موافق، کارشناسـان بیایند 
سـخن بگویند مـا این را پسـندیده می دانیم 
البتـه اگـر خـودِ ایـن کار یـک انتظاراتی در 
جامعـه به وجود نیـاورد و آثـار تورمی ایجاد 
نکند، کارِ مناسـبی اسـت. رئیـس جمهور در 
پاسـخ بـه ایـن سـوال کـه راهـکار جبرانی 
در  ترجیحـی  ارز  کـردن  جایگزیـن  بـرای 
سـفره مردم چیسـت؟، گفـت: الان این پول 
بـه واردکننـده داده شـد. ولی اگـر این پول 
در ازای افزایـش قیمـت احتمالـی به کسـی 
کـه مصـرف می کنـد، داده شـود، خـب این 

جبران شـده اسـت. دکتر رئیسـی در پاسـخ 
بـه این پرسـش که آیـا این مبلغ نقـداً روی 
یارانـه اضافـه می شـود؟ اظهار داشـت: بهتر 
اسـت کـه در قالـب کارت اعتبـاری باشـد. 
امـا  شـود،  گـران  نبایـد  دیگـر  کالا هـای 
کالا هایـی کـه ارز ترجیحـی آن هـا حـذف 
می شـود و احتمـالا گـران می شـوند، ایـن 
پـول بایـد در ازای آن بـه خـودِ مـردم، بـه 
نیازمنـد هسـتند، داده  ویـژه اقشـاری کـه 
شـود. ایـن می شـود اقـدام جبرانـی و ایـن 

پیـش بینی شـده اسـت.
ساز مخالف کمیسیون تلفیق با حذف ارز 

ترجیحی
بـر اسـاس ایـن گـزارش، در حالـی کـه در 
ماه هـا و هفته هـای اخیـر، اکثر کارشناسـان 
بـر ضـرورت حـذف دلار رانتـی از ادبیـات 
اقتصـادی کشـورمان تاکیـد دارند، سـاعتی 
قبـل کمیسـیون تلفیـق بودجه سـال 1۴01 
بـا حـذف ارز ترجیحی موافقـت نکرد. رحیم 
زارع سـخنگوی کمیسـیون تلفیـق لایحـه 
بودجـه سـال 1۴01 مجلـس بـا اشـاره بـه 
مصوبـه امـروز نمایندگان کمیسـیون تلفیق 
گفـت: کمیسـیون تلفیـق بـا توجه بـه عدم 
روشـن بـودن طـرح دولـت و عـدم ارائـه 
طـرح  مکتـوب قابل اسـتناد، ۹ میلیارد دلار 
بـا قیمـت ارز ترجیحـی بـرای تامیـن دارو، 
تجهیـزات پزشـکی و کالا هـای اساسـی بـا 
حـذف نـرخ ارز ترجیحـی در سـال 1۴01 
اختصـاص داد. وی تصریـح کـرد: ۹ میلیارد 
تخصیـص داده شـده، بدون درنظـر گرفتن 
ارز مربـوط بـه گنـدم اسـت و مقـرر شـد با 
تامیـن بودجه ای مسـتقل، بـا افزایش قیمت 
خریـد از کشـاورزان، گندم مورد نیاز توسـط 
دولـت از تولیـد داخـل تامیـن شـود. زارع 
تاکیـد کـرد: البتـه نماینـده دولـت هـم در 
کمیسـیون تلفیـق  با ایـن پیشـهاد موافقت 
کرد.هرچنـد در ایـن میـان، اشـاره زارع بـه 
موافقـت نماینـده دولـت بـا پیشـنهاد عـدم 
حـذف ارز ترجیحـی، ایـن سـوال را مطـرح 
می کنـد کـه آیـا دولـت نیز بـه ایـن اجماع 
رسـیده اسـت که از لایحـه بودجـه 1۴01، 
بـه  کـه  لایحـه ای  کنـد؟  نشـینی  عقـب 

صراحـت تاکیـد داشـت کـه نبایـد در سـال 
آینـده سیاسـت ارز ترجیحـی را ادامـه داد و 
بایسـتی از افزایش کسـری بودجـه به دلیل 
ایت سیاسـت ارزی اشـتباه، جلوگیری کرد؟! 
از سـوی دیگـر بایـد بـه این نکتـه مهم نیز 
اشـاره داشـت کـه بـه نظـر مـی رسـد کـه 
یکـی از دلایل مخالفـت نمایندگان مجلس 
بـا پیشـنهاد دولت برای حـذف ارز ترجیحی 
ایـن بـوده اسـت کـه دولت بـه دنبـال این 
نبـود کـه همه منابـع حـذف ارز ۴۲00 را به 
مـردم بدهـد و در نتیحـه مجلس بـه خاطر 
ایـن موضـوع مهـم، ایـن تصمیـم را گرفته 
اسـت که باید منتظر پاسـخ سـازمان برنامه 

و بودجـه نیز باشـیم!
خطر کسری بودجه ۲۰۰ هزار میلیاردی با 

شاهکار کمیسون تلفیق
اقتصـادی  مقـام  قائـم  بهـزادی  حمیـد 
اندیشـکده سیاسـتگذاری ماهـد در گفتگـو 
بـا تابنـاک اقتصـادی بـا اشـاره بـه اینکـه 
بحـث حـذف ارز ۴۲00، اقدام بسـیار مهم و 
ضروری اسـت اظهار داشـت: بحـث مربوط 
بـه حمایت از معیشـت مردم از نکاتی اسـت 
کـه همـواره بر آن تاکید شـده اسـت. سـال 
آینـده قرار بـود کـه ارز ۴۲00 تومانی طبق 
لایحـه بودجـه دولـت، حـذف شـود و گفته 
شـده بود قـرار اسـت یارانه ای را بـه عنوان 

جایگزیـن آن بـه مـردم پرداخـت کند.
امـا روزگذشـته در یک اقدام عجیب شـاهد 
بودیـم کـه وقتـی کـه نماینـدگان پیـش از 
ایـن بـه کلیـات لایحـه بودجـه 1۴01 رای 
هـم  را   ETS نـرخ  و  بودنـد  داده  موافـق 
بـرای نرخ سـال آینـده تثبیت کـرده بودند، 
دوبـاره بحـث مربـوط بـه ارز ۴۲00 تومانی 
در کمیسـون تلفیـق رای گیـری شـد و ۹ 
ابقـا شـد  تومانـی  ارز ۴۲00  دلار  میلیـارد 
کـه ایـن موضـوع حداقـل تـا شـش مـاه 
اول سـال نیـاز دولـت را بـرای ارز ۴۲00 
تامیـن می کنـد. ولـی باید ایـن نکتـه را در 
نظـر گرفـت کـه ابقـای ۹ میلبیـارد دلاری 
بـه معنـای ایـن اسـت کـه سـال آینـده در 
منابـع  سـمت  در   1۴01 بودجـه  لایحـه 
حداقـل ۲00 هـزار میلیـارد تومـان از منابع 

کاسـته می شـود؛ یعنـی اولین بودجـه دولت 
آقـای رئیسـی با شـاهکار کمیسـون تلفیق، 
حداقـل تـا بـه اینجـای کار بـه ۲00 هـزار 
منتهـی  بودجـه  کسـری  تومـان  میلیـارد 
بایـد کمیسـون تلفیـق  بنابرایـن  می شـود؛ 
را  تومـان  میلیـارد  هـزار   ۲00 مبلـغ  ایـن 
جایگزیـن کنـد و منابـع حاصلـه را ایجـاد 
کنـد. زیـرا در غیـر ایـن صـورت با کسـری 
بودجـه حداقـل ۲00 هـزار میلیـار تومانـی 
بـرای بودجـه سـال آینـده مواجـه هسـتیم؛ 

کـه ایـن نکتـه منفـی ای اسـت.
وی در ادامـه گفـت: از آن طـرف هم دولت 
برنامـه مشـخصی بـرای حـذف ارز ۴۲00 
تومانـی نـداده اسـت که جـای تاسـف دارد 
و یارانـه ای کـه بـه راحتـی می توانسـت به 
ازای هـر نفـر در کشـور، مبلـغ ماهانه 300 
هـزار تومـان باشـد، ولـی دولـت هـم قصد 
داشـت فقـط 110 هـزار تومـان بـرای تنها 
۶0 میلیـون نفـر اختصاص دهـد که مجلس 
بـا ایـن موضـوع هـم مخالفـت کـرد کـه 
عمـلا به معنـای بقـای ارز ترجیحی ۴۲00 
تومانـی اسـت. ایـن کارشـناس اقتصـادی 
تاکیـد کـرد: از یـک طـرف کار مجلـس در 
ایـن باره اشـتباه بـود از یک طـرف هم کار 
دولـت اشـتباه بـود کـه تمـام منابـع یارانـه 
را بـرای معیشـت مـردم اختصـاص نـداد؛ و 
عمـلا قصـد داشـت از ایـن محـل جبـران 
کسـری بودجـه کنـد. نتیجـه ایـن شـد که 
کـه  گرفـت  امـروز  را  تصمیمـی  مجلـس 
حداقـل در حـدود ۲00 هزار میلیـارد تومان 
کسـری بودجه روی دسـت دولت گذاشـت.
بایـد  شـد:  یـادآور  پایـان  در  بهـزادی 
مشـخص شـود که ایـن ۲00 هـزار میلیارد 
تومـان چگونـه قـرار اسـت تامین شـود؛ آیا 
از مصـارف کـم می کننـد و یـا منابـع جدید 
بـه  تبدیـل  اینکـه  یـا  می کننـد؟  معرفـی 
کسـری بودجـه و نهایتـا عرضـه اوراق در 
1۴01 می شـود؟! کـه بازهـم اثـرات بسـیار 
بـدی برای معیشـت و سـفره مـردم خواهد 
داشـت. زیـرا از نظـر اینکـه کسـری بودجه 
بـر تـورم اثرگـذار اسـت و باعـث افزایـش 

اقتصـاد کشـورمان می شـود. در  تـورم 
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ضرغامی:

نهضتتفویضاختیاردروزارتمیراث
فرهنگیتشکیلمیشود
وزیر میراث فرهنگــی از ایجاد نهضت تفویض 
اختیار برای حــذف بروکراســی های اداری در 

وزارت میراث فرهنگی خبر داد.
بــه گزارش خبرنگار مهر، عزت الله ضرغامی در 
مراسم افتتاحیه پانزدهمین نمایشگاه بین المللی 
گردشــگری و ســی و پنجمین نمایشگاه ملی 
صنایع دستی که پیش از ظهر روز نهم بهمن ماه 
در سالن خلیج فارس محل دائمی نمایشگاه های 

بین المللی تهران برگزار شد، بیان کرد: ما باید موانع را برای توسعه گردشگری کشور برداریم 
و امکان حضور همه افراد را فراهم کنیم.

وی ادامه داد: باید توانایی هایمان را معرفی کرده تا عقب ماندگی های مان را به صورت جهشی 
جبران کنیم. هفته قبل نمایشــگاه گردشگری فیتور اســپانیا را دیدم و متوجه شدم نمایشگاه 
گردشــگری ما هیچ چیزی از نمایشگاه فیتور کم ندارد. من نمی دانم با چه مشکلاتی گرفتار 

شده ایم باید مشکلات را جبران کنیم، ما همه چیز داریم.
ضرغامی گفت: ما در وزارتخانه به دنبال برداشــتن موانع هستیم و باید تسهیلات را برای این 
 b۲c عرصه فراهم کنیم، برگزاری نشســت های رودررو کار خوبی است اما برگزاری نمایشگاه

را هم قبول دارم، باید تأمین کننده و مصرف کننده با هم ارتباط بگیرند.
وزیر میراث فرهنگی تصریح کرد: ما تا آخر سال نشست های مهمی در وزارت میراث فرهنگی 
برگزار می کنیم که عنوان آن نهضت تفویض اختیار خواهد بود، بســیاری از اختیاراتی که در 
وزارت میراث فرهنگی وجود دارد در یک بروکراســی تنفر برانگیز و موانع جدی افتاده است. 

ستادی برای آن با ریاست آقای دارابی تشکیل شده و معاونت های وزارت نیز حضور دارند.
ضرغامــی گفــت: همچنین معاونت صنایع دســتی مأموریت دارد کمک کند تا کســانی که 
می خواهند در حوزه صنایع دســتی تولیداتی داشته باشند دیگر از این وزارتخانه مجوز نگیرند 
کافیســت فقط به ما اعلام کنند. همچنین اگر کســی می تواند در نمایشگاهی کالایی عرضه 

کند دیگر نباید به مجوز ما نیاز داشته باشد و می توان تا سطحی این اختیار را تفویض کرد.
وی ادامه داد: کســی بــه من گفت می دانید که در بوم گردی هــا اتفاقاتی می افتد و از لحاظ 
فرهنگی نمی توان آنها را کنترل کرد به نظر می رسد که ایجاد بوم گردی ها کار درستی نبوده 
اســت و شــاید حرکت های ضد فرهنگی غیر قابل کنترل در آنها انجام شود، من گفتم اتفاقاً 
فرهنگی ترین حرکت برای ما در حوزه گردشــگری همین بومگردی هاســت البته با نظارتی 

که انجام می شود.

وضعیتاسفناکتفکیکپسمانددرکشور 
یــک کارشــناس محیط زیســت با اشــاره به 
شــیوه های بازیافــت زبالــه در کشــور گفت: 
شــیوه های بازیافتی در کشــور اصلا شیوه های 
مناســبی نیســت و از طریق مجاری غیرقانونی 
و دوره گردها و ســازمان های سیاهی که شکل 
گرفته است، انجام می شود و اگر به صورت سالم 
و خانگی انجام می شد مطمئنا می توانست نتیجه 

بهتری داشته باشد.
سهیل اولادزاد در گفت و با ایسنا درباره ظروفی که امکان بازیافت آن ها وجود دارد، اظهارکرد: 
امکان بازیافت زباله ها تا حدود بسیار زیادی به کیفیت زباله ارتباط دارد. برای مثال ظروفی که 
چرب و روغنی و حاوی باقیمانده غذا قابلیت بازیافت ندارند و باید مراحل پاکسازی و تفکیک 

آن ها انجام سپس وارد مرحله بازیافت شوند.
وی افزود: بســیاری از زباله های خشک همچون پت ها، کاغذ، مقوا، آلومینیوم و باتری ها قابل 
بازیافت و بازگردانی هستند ولی با وجود همین تنوع بالایی که دارند در سبد زباله ای ما سهم 
کمی دارند و ۷0 درصد زباله ها مواد آلی و مواد غذایی و 30 درصد زباله های خشــک و قابل 

بازیافت هستند و هریک از این 30 درصد سهم کمی دارند.
این کارشــناس محیط زیســت ادامه داد: به لحاظ اقتصادی موادی ماننــد آهن، آلومینیوم، 
باتری ها، لوازم کامپیوتر و ظروف نوشــابه که جزو فلزات باشــد، ارزش بالایی دارند و قیمت 
آن ها به صورت کیلوگرمی محســوب می شــود. این زباله ها به بازار زباله می روند و در فرایند 

بازیافت قرار می گیرند.
وی افزود:یک ســری زباله ها مثل پوشک بچه و پلاســتیک های فریزر»ریجکتی« هستند و 
امکان بازیافت آن ها وجود ندارد که این نوع زباله ها وارد مرحله دفع و یا زباله سوزی می شوند.

اولادزاد درباره مســئله تفکیک زباله گفت: ما هنوز در بحث تفکیک زباله های تر و خشــک 
درجازده ایم و تفکیک این دو دســته را نتوانسته ایم به درستی انجام دهیم. این وضعیت به طور 
کامــل به مســائل فرهنگی ربط دارد که به آن ها بی توجهی می شــود و صرفا به ایجاد لاین 
بازیافت، خط پردازش، زباله ســوز و مواردی که ســنگین و برای مردم قابل توجه و چشمگیر 
اســت، اهمیت می دهند اما بهترین کاری که می توان انجــام داد، صحبت با مردم و آموزش 
شیوه های مناسب تفکیک زباله به  آن هاست.وی ادامه داد:کشور در مبحث پسماند در وضعیت 
اســفناکی قرار دارد چراکه فقط به طور جسته و گریخته کلیدواژه »تفکیک زباله« را به مردم 
گفته اند اما درباره این موضوع و اهمیت آن آموزش کافی داده نشده است.این کارشناس محیط 
زیســت درباره آموزش در زمینه تفکیک زباله گفت:درباره چگونگی جداسازی زباله های تر و 
خشک،اهمیت بازیافت و اهمیت استحصال انرژی از طریق زباله ها هیچ آموزشی نداشته ایم.

وی با بیان اینکه بازیافت زباله در دنیا درآمدزا و اشتغال زا است و به همین علت پایه اقتصادی 
بســیاری از کشورها بر مبنای بازیافت زباله است، اظهار کرد: بر اساس آمارثبت شده در سال 
۲01۶ در اروپا 500هزارنفر در زمینه بازیافت زباله شــاغل هســتند و زمانی که در این حجم 
بسیار مناسب درآمدزایی وجود داشته باشد مشخصا افراد بسیاری به دنبال این کار خواهند بود.
اولادزاد ادامه داد: شــیوه های بازیافتی که در کشــور داریم، اصلا شیوه های مناسبی نیست و 
از طریق مجاری غیرقانونی و دوره گردها و ســازمان های سیاهی که شکل گرفته است، انجام 
می شــود ولی اگر به صورت سالم و خانگی انجام می شــد مطمئنا می توانست نتیجه بهتری 

داشته باشد و شغل های بهتر و سالمی را فراهم کند.

جزئیاتمبالغخریدسربازی
ســخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه 1۴01 گفت 
که در جلســه، کمیسیون تلفیق با خرید سربازی 

برای سربازان غایب موافقت کردند.
به گزارش ایســنا، رحیم زارع در توضیح جلسه 
روز گذشته کمیســیون تلفیق گفت: نمایندگان 
کیمســیون تلفیق در نشســت امــروز با خرید 

سربازی برای سربازان غایب موافقت کردند. 
وی توضیح داد: خرید ســربازی با رعایت اصل 

110 قانون اساســی و در راستای توجه به امر مقدس استحکام خانواده و فرزندآوری و تعیین 
تکلیف مشــمولین غایب بیش از 5 ســال با اولویت افراد متأهل و بالاتر از 35 سال سن که 
ضریب انجام وظایف مقدس ســربازی تحت تاثیر تحلیل قوای جسمانی برای آنها امکانپذیر 
نیست، امکانپذیر خواهد بود. بر این اساس افراد با پرداخت مبالغ مشخص شده، کارت معافیت 
از خدمــت در زمان صلــح را دریافت می کنند.  زارع افزود: به موجــب این مصوبه، دارندگان 
مــدرک تحصیلی کاردانی و کمتر از آن بــا پرداخت ۲50 میلیون تومــان، دارندگان مدرک 
تحصیلی کارشناسی و کارشناسی ارشد با پرداخت مبلغ ۴00 میلیون تومان و دارندگان مدرک 
پزشــکی عمومی و دکترای تخصصی و بالاتر از آن در تمامی رشته ها با پرداخت مبلغ ۶00 
میلیون تومان به حســاب خزانه کل کشور قادر به خرید سربازی خود خواهند بود. سخنگوی 
کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ســال 1۴01 مجلس بیان کرد: همچنین مشمولان متاهل به 
ازای هر فرزند از ۲0 درصد تخفیف تا ســقف حداکثر ۶0 درصد برخوردار خواهند بود و افراد 
متاهل تحت پوشــش کمیته امداد حضرت امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی از تخفیف 50 

درصدی برخوردار شدند.

خبر

ایرانیانمقیمخارجازکشورظرفیتویژهبرایصنعتگردشگریهستند
رییس کمیســیون گردشگری اتاق بازرگانی، 
صنایــع، معادن و کشــاورزی ایــران گفت: 
ایرانیــان مقیم خارج از کشــور ظرفیت ویژه 
برای صنعت گردشگری هســتند و استفاده 
از توان آنان می تواند بســتر ورود گردشگران 
خارجی از اقصــی نقاط جهــان را به ایران 

فراهم کند.
علــی اکبــر عبدالملکی در جمــع اعضای 
کمیسیون گردشــگری اتاق بازرگانی مشهد 
افزود: وجود حدود 8.5 میلیون نفر از ایرانیان 
مقیم خارج از کشــور، ظرفیــت ویژه برای 
صنعت گردشگری کشــور به شمار می رود، 
بســیاری از آنــان دغدغه ایــران را دارند و 
معتقدند بخش گردشــگری کشور به اندازه 

ظرفیت هایش معرفی نشده است.
وی ادامه داد: در این راســتا ایجاد رصدخانه 
تجاری گردشگری ایرانیان و مشارکت جویی 
از توان ایرانیان خارج از کشــور در این حوزه 

در حال پیگیری است.
رییس کمیســیون گردشگری اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشــاورزی ایران گفت: این 
کمیســیون تلاش خواهد کرد در چهارچوب 
تعامل بــا اتاق هــای بازرگانی اســتانها و 
کمیســیون های متناظــر در آن و همچنین 
جلب مشــارکت تشــکل های فعال در حوزه 
گردشگری، ظرفیت های مطلوبی برای این 

حوزه فراهم کند.
وی افــزود: ایــن کمیســیون همچنین به 
دنبال ایجاد فدراســیون گردشــگری است. 
ایــن فدراســیون تمامی بخش هــا اعم از 
تورگردانان، گردشگری سلامت، انجمن ریلی 
و هوایی را گردهم می آورد تا صدای واحد و 

رسا برای بخش خصوصی ایجاد شود.
عبدالملکــی ادامــه داد: بخشــی از تلاش 
های شــاخص اتاق بازرگانــی ایران در یک 
سال گذشــته بر ایجاد مرکز مشاوره کسب 
و کارهای گردشــگری متمرکز بوده اســت، 
بســیاری از ســرمایه گذاران برای ورود به 
عرصه گردشــگری، ایده یا اطلاعات کافی 

ندارنــد، شــماری هم صاحب ایــده و طرح 
هســتند اما از سرمایه لازم برخوردار نیستند، 
برخــی هم که ســرمایه، طرح ارزشــمند و 
شــاخص دارند، قوانین مخل کســب و کار 
مانع فعالیت آنها می شــدند که در این مواقع 
حتی به مدد ظرفیت فراهــم آمده، موضوع 
در مجــاری مختلف و از جمله در شــورای 
گفتگو، پیگیری می شــده است تا رویه های 
ناکارآمدی که ســرمایه گذاران را به چالش 

دچار می کند، اصلاح شوند.
وی با اشاره به سایه سنگین دولت بر اقتصاد 
و در پــی آن عدم رشــد بخش خصوصی و 
توانمند نشــدن ظرفیت های موجود در این 
حوزه گفت: در حال حاضر شاید ظرفیت های 
متعدد برای جذب ســرمایه گذاری داخلی و 
خارجی در حوزه گردشگری وجود داشته باشد 
اما زیرساخت ها، رویه ها و قوانین، به همین 

میزان آماده، همراه و حمایتگر نیستند.
رییس کمیســیون گردشگری اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران افزود: اتاق 
بازرگانی در مقــام پارلمان بخش خصوصی 
ایران نقش مشاور را برای قوای سه گانه ایفا 
می کند، ما نماینده خود را از مدت ها پیش به 
فراکســیون گردشگری مجلس معرفی کرده 
ایم اما تاکنــون از نماینده بخش خصوصی 
برای حضور در این جلســات، دعوتی نشده 
است، اگر قرار اســت تحولی صورت بگیرد، 
یــک گام مهم آن، توجه بــه نظرات و آرای 
بخش خصوصی فعال در حوزه گردشــگری 

است.
توجه به اقتصاد ورزش، زمینه ساز توسعه 

صنعت گردشگری است
رییــس کمیتــه اقتصاد ورزش کمیســیون 
گردشــگری اتاق بازرگانی ایران نیز در این 
نشســت با بیان اینکه هدف از ایجاد کمیته 
اقتصاد ورزش ایجاد همگرایی و جلوگیری از 
تکرار روندهای ناکارآمد گذشته است، گفت: 
حضور بخــش خصوصی در حــوزه اقتصاد 
ورزش تاکنون کم رنگ بوده اســت. فعالیت 

های ورزشی از طرف وزارت ورزش و هیات 
های ورزشــی در حال انجام است اما متولی 

آن صرفا هیات های ورزشی هستند.
کوروش محمدخانی افــزود: در حال حاضر 
اگر بخش خصوصی بتواند زیرســاخت های 
اجرایی مانند اماکن ورزشی را فراهم کند، می 
توانیم رویدادهای مهمی را با اســتانداردهای 
ملی برگزار کنیم کــه این مهم می تواند به 
توســعه صنعت گردشــگری نیز کمک کند. 
تجربه ای که بسیاری از کشورهای دنیا دارند 

و در آن موفق بوده اند.
وی ادامه داد: اقتصاد ورزش می تواند ارتباط 
قوی تر میان بخش خصوصی و تشــکل ها 
برقرار کند و سرمایه گذاری های لازم را در 
این حوزه تجمیع نماید و به جذب گردشــگر 

نیز در این بخش کمک کند.
رییــس کمیتــه اقتصاد ورزش کمیســیون 
گردشــگری اتاق بازرگانی ایــران گفت: به 
تازگــی یک رویداد ملی را با هدف بررســی 
ظرفیت های موجود در حوزه اقتصاد ورزش 
و گردشــگری برگزار کردیــم و نقاط ضعف 
موجود را احصا نمودیم. متاسفانه نقاط ضعف 
بیش از نقــاط قوت بود. عمده مســائل نیز 
متوجه نبود زیرســاخت ها بــه خصوص در 

زمینه اماکن ورزشی بود.
وی با بیان اینکه حوزه رسانه یکی از مواردی 
است که در اقتصاد ورزش بسیار نادیده گرفته 
می شود افزود: حوزه رسانه به خاطر کمرنگ 
بودن فعالیت هــا و به روز نبودن به ویژه در 
حوزه شــبکه های اجتماعی مانع از آن شده 
است که بتوانیم نیازهای بخش خصوصی را 
رفع کنیم و این امر باعث عدم حضور بخش 

خصوصی در حوزه ورزش شده است.
چالش مهمانسراهای دولتی در خراسان 

رضوی
معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی خراسان رضوی 
نیز در این نشست گفت:  اغلب مهمانسراهای 
دولتی شهر مشهد مربوط به وزارتخانه ها می 

باشــند و تصمیمات آنها از سوی وزارتخانه 
مربوطه اخذ می شــود که این امر اداره کل 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 

استان را به چالش دچار کرده است.
یوســف بیدخــوری افــزود: 350 تــا ۴00 
مهمانسرای دولتی در این استان وجود دارند 
که کارکنان اداره خود را پذیرش می کنند و 
گاهی شاید مهمان خارجی را نیز پذیرا باشند.
وی ادامه داد: براساس آخرین آمار، تعداد ۲51 
هتل ، 303 هتل آپارتمان، 383 مهمان پذیر، 
۶8۲ خانه مسافر و 135 اقامتگاه بومگردی و 
اقامتگاه سنتی دارای مجوز در استان خراسان 
رضوی مشــغول فعالیت هستند، حدود ۴۷0 
دفتر و شــرکت خدمات مسافرتی نیز فعالیت 
دارند کــه از این تعداد ۹۶ مورد دارای مجوز 

گردشگری سلامت می باشند.
معاون اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی خراســان رضوی گفت: در 
حال حاضر تعداد بیمارســتان هــا و مراکز 
درمانی این اســتان که مجوز گردشــگری 
سلامت دریافت کرده اند به 30 مورد رسیده 
که نسبت به سال گذشته ۲ برابر شده است.

وی افزود: ســند راهبردی و عملیاتی توسعه 
گردشگری اســتان که در معادل سند جامع 
گردشگری استان اســت، با همکاری جهاد 
دانشــگاهی در دســت پیگیری می باشد و 

مراحل پایانی تدوین را طی می کند.
1۵ هزار میلیارد ریال پروژه گردشگری در 

این استان آماده بهره برداری است 
معاون سرمایه گذاری و تامین منابع اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
خراســان رضوی نیز در این نشســت گفت: 
برای دهه فجر امسال بهره برداری از حدود 
15 هزار میلیارد ریال پروژه در استان در نظر 
گرفته شــده که این رقم قابل قیاس با سایر 

استان ها نیست.
احمد دیناری افزود: شهرســتان هایی مانند 
مشهد، نیشابور و ســبزوار قطب گردشگری 
این خطه به شــمار می روند، در حال حاضر 

حدود ۲۴0 پروژه سرمایه گذاری گردشگری 
در استان داریم که شــامل ایجاد ۲۲ نوع از 
مصادیق تاسیســات گردشــگری هستند و 
حجم سرمایه گذاری آن ها با احتساب زمین، 
بالغ بــر ۷۷0 هزار میلیارد ریــال برآورد می 

شود.
وی ادامــه داد: دلیل چنین حجم ســرمایه 
گذاری این است که بسیاری از پروژه های ما 
پیرامون حرم مطهر رضوی مستقر می باشند 
و زمین، هزینه های پروانه و ســاخت آن در 
ایــن منطقه زیاد اســت و در نتیجه بر جمع 

ارقام سرمایه گذاری افزوده می شود. 
معاون اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی خراسان رضوی گفت: پروژه 
های گردشــگری که در حریــم و خارج از 
حریم شهرها و روســتاها احداث می شوند 
برای اخذ پاســخ استعلام ها با چالش هایی 
مواجه هســتند. در حال حاضر مشــکلات 
اساســی ما برای اخذ پاســخ در حوزه های 
محیــط زیســت، راه و شهرســازی و امور 
اراضی اســت. در مجموع عمده ســرمایه 
گذاران ما با یک فرآیند دشــوار و طولانی 

مواجه می شوند.
وی افزود: در ســال ۹8 حــدود ۴0 موافقت 
اصولی برای پروژه های گردشــگری صادر 
کردیم که پس از این مرحله، باید ســرمایه 
گذاران پاســخ استعلام ها را دریافت کنند. از 
این تعداد حدود ۲0 پروژه در حریم و خارج از 
حریم شــهرها واقع شده اند که فقط ۲ مورد 
آن ها توانسته اند پاسخ مثبت تمام دستگاه ها 

را دریافت کنند.
دیناری این روند را عامل بی رغبتی سرمایه 
گذاران برای ورود به پروژه های گردشگری 
به ویژه در خارج از مرکز اســتان دانســت و 
ادامه داد: برای حل این مشــکل باید پنجره 
واحدی در کشور تعریف شود و شرح وظایف 
دستگاه ها در آن مشخص باشد. ایجاد چنین 
ســازوکاری به ســرعت گرفتن روند صدور 

مجوزها منجر می شود.

سالانه بیش از ۱۳۵هزار ابتلا به سرطان در کشور »مدارا« با خواسته های خانواده همسر »بردگی« است؟

رییس اداره پیشگیری از سرطان مرکز مدیریت بیماری های 
غیرواگیر وزارت بهداشــت، با اشــاره به رشد پنج درصدی 
ســالیانه بروز ســرطان در کشــور در عین حال از درمان 
رایگان این بیماری در قالب نظام ارجاع خبر داد و گفت: به 
طور کلی بیش از 135 هزار نفر در ســال به سرطان مبتلا 
می شوند و سالانه حدود پنج درصد رشد تعداد موارد سرطان 
را داریم . شایع ترین سرطان در خانم ها سرطان پستان و در 
آقایان ســرطان پروستات است. بروز این دو سرطان کاملا 
وابســته به سبک زندگی افراد است. تا پیش از سال 13۹5 
سرطان معده شایع ترین ســرطان در میان آقایان بود ولی 
اکنون یک رده کاهش یافته و ســرطان پروستات در صدر 
قرار گرفته اســت؛ این موضوع به علت تغییر شیوه زندگی، 
استفاده از غذاهای نامناسب، کم تحرکی، مصرف سیگار و... 

است.
دکتــر علی قنبری مطلــق در گفت وگو با ایســنا، با تاکید 
براهمیت نقش »پیشــگیری«، در کنترل بروز سرطان ها، 
گفت:بر این اساس مقرر شد خدمات تشخیص زودهنگام به 
شــرط آنکه در شبکه بهداشتی درمانی در قالب نظام ارجاع 
صورت گیرد، تحت پوشــش  100 درصدی ســازمان های 

بیمه گر قرار گیرد.
او ادامــه داد: حــدود ۴0 تــا 50 درصد ســرطان ها قابل 
پیشــگیری هســتند و کم هزینه ترین راه کنترل سرطان، 
پیشــگیری از ابتلا به آن اســت. در این راستا شعار امسال 
تا 3 ســال آینده روز جهانی سرطان نیز »فاصله ها را کوتاه 

کنیم« در نظر گرفته شده است.
وی با اشــاره به برنامه پیشــگیری و تشخیص زودهنگام 
سرطان در کشور، افزود: این برنامه ابتدا به صورت آزمایشی 
در چند شهرستان اجرا شد و با رفع موانع و کاهش کاستی ها 
سعی کردیم برنامه را توسعه دهیم. در جهت توسعه برنامه 
نیاز بود گام هایی اساســی برداشته شود. تجهیزات و لوازم 
مصرفی برنامه باید تامین و توزیع می شد که این گام عمدتا 
بر اساس توان داخلی برداشــته شد. یکی دیگر از اقدامات 
مهم، بهره مندی از کمــک گروه های تخصصی بود زیرا از 
هر 100 نفر که مورد بررسی قرار می گیرند، پنج نفر نیازمند 
خدمات تخصصی هســتند و در نتیجه بــرای این خدمات 

تخصصی که شامل ماموگرافی، سونوگرافی، کولنوسکوپی، 
کولپوسکپی و نمونه برداری است باید از کمک انجمن های 
تخصصی اســتفاده می کردیم که با ارتباطی که با این افراد 
برقــرار کردیم، تا حد زیادی این چالش هم برطرف شــده 

است.
وی افــزود: گام مهــم دیگر بــرای برنامه پیشــگیری و 
تشــخیص زودهنــگام ســرطان، تامین زیرســاخت ها و 
تجهیزات ســرمایه ای است. حدود دو ســال قبل تعدادی 
مرکز پیشــگیری و تشــخیص زودهنگام سرطان را افتتاح 
کردیم و برخی دانشــگاه های علوم پزشــکی گزارشاتی از 
کمبود تجهیــزات دادند که با همکاری هیئت امنای صرفه 
جویی ارزی تلاش می کنیم تجهیزات مورد نیاز تامین شود. 
از ســوی دیگر تامین و مدیریت مالی برنامه اهمیت بسیار 

زیادی دارد که تضمین کننده ادامه برنامه خواهد بود.
او ادامــه داد: با ارتباط خوبی که با بیمه ها برقرار کردیم، 
دیــدگاه بیمه ها را دربــاره مدیریت و کنتــرل بیماری 
ســرطان تحــت تاثیر قرار دادیــم تا در زمینــه برنامه 
پیشگیری و تشخیص زودهنگام سرطان سرمایه گذاری 
بیشتری داشته باشند. سرمایه گذاری به این معنا است که 
در آینده از نظر بازگشــت سرمایه برای آنها موثر خواهد 
بود. بر اســاس محاســبات صورت گرفته مشخص شد 
اقدامات تشــخیص زودهنگام سبب می شود جلوی بروز 
ســرطان گرفته شود و یا در صورت ابتلا به بیماری، آن 
را در مراحل ابتدایی تر شناســایی کنیم به لحاظ حفاظت 
مالی بیماران و کاهش هزینه سازمان های بیمه گر بسیار 

اثرگذار است.

بسـیاری  متاسـفانه  اینکـه  بیـان  بـا  روانشـناس  یـک 
رفتـار  دامـاد خـود  یـا  بـه عـروس  نسـبت  والدیـن  از 
رفتارهـا چـه  ایـن  نیسـتند  ندارنـد و متوجـه  مناسـبی 
اثـرات مخربـی بـر زندگـی فرزندشـان باقی می گـذارد، 
گفـت: بعضـا ممکـن اسـت خانـواده همسـر از عـروس 
یـا دامـاد خـود خواسـته هایی داشـته باشـند کـه بـرای 
همسـران خوشـایند نیسـت و عـروس یـا دامـاد تصـور 
بـه  خواسـته ها  ایـن  بـه  آنهـا  مثبـت  پاسـخ  می کننـد 
معنـای »اطاعـت« یـا »بردگی« خانواده همسـر اسـت، 
در حالـی کـه علـت ایـن تصـور اشـتباه، عـدم شـناخت 

کافـی زوجیـن از خانـواده همسـر و بالعکـس اسـت.
شـبنم طلوعـی در گفت وگـو بـا ایسـنا، بـا بیـان اینکـه 
والدیـن  حساسـیت های  از  اگـر  خانواده هـا  و  زوجیـن 
همسـر و عـروس و دامـاد خـود آگاه باشـند بسـیاری از 
مشکلاتشـان رفـع می شـود، اظهـار کـرد: زن و شـوهر 
بـا  بـودن  آشـنا  و  شـرایط  همـه  درک  بـا  می تواننـد 
ویژگی هـای پـدر و مـادر همسـر خـود رابطـه خوبـی با 
آنهـا برقـرار کرده و باید توجه داشـته باشـند کـه احترام 
گذاشـتن، مـدارا کـردن و توجه بـه خواسـته های والدین 
یـا خواهـر و بـرادر همسـر بـه معنـی بردگـی و اطاعت 

نیسـت. آنها 
ایـن روانشـناس بـا بیـان اینکـه تمـام افـراد آزادی در 
عمـل و رفتـار را دوسـت دارنـد و تمایلی بـه »اطاعت« 
از دیگـران در انجـام اعمـال را ندارنـد، ادامـه داد: اغلب 
بـه  نسـبت  آگاهـی  عـدم  دلیـل  بـه  کدورت هـا  ایـن 
حساسـیت های عـروس و داماد و خانواده همسـر اسـت 
چراکـه اگر نسـبت به ویژگیهـای اخلاقـی یکدیگر آگاه 
باشـند می تواننـد ایـن خواسـته ها را مدیریـت کننـد. بـا 
ایـن حـال زوجیـن بایـد دقـت داشـته باشـند کـه اگـر 
مشـکل و یـا کدورتی میـان آنها و خانواده همسـر ایجاد 
شـد سـعی کننـد ایـن مشـکل و کـدورت را بـا صبـر و 
شـکیبایی، ملایمـت و گفت وگـوی موثـر حـل کننـد و 
تحـت هیچ شـرایطی مشکلاتشـان با خانواده همسـر را 

بـا والدیـن خـود در میـان نگذارند.
وی بـا بیـان اینکه در زندگـی زوجین عـلاوه بر عروس 
و دامـاد افـراد دیگـری اعـم از خانواده هـای زوجیـن نیز 

ایفـای نقـش می کننـد، تصریـح کـرد: نقـش والدیـن 
زوجیـن در زندگـی عـروس و داماد بسـیار مهـم و موثر 
اسـت. متاسـفانه برخـی خانواده ها نسـبت به عـروس یا 
دامـاد رفتـار مناسـبی ندارنـد و یـا دخالت هـای بی جایی 
در زندگـی آنهـا دارنـد که خـود متوجه اثرات ایـن رفتار 
بـر زندگـی فرزنـدان نیسـتند و از ایـن رو رفتـار خـود را 

عـادی تلقـی می کنند.
بـرای  نظـر  تبـادل  در  شـوهر  و  زن  نقـش  طلوعـی 
مدیریـت رفتـار خانواده هـا را بسـیار مهم دانسـت و این 
را هـم گفـت کـه بعضـا دلایلـی نظیر وابسـتگی شـدید 
همسـر بـه خانـواده یا انفعـال شـخصیتی می تواند منجر 
بـه ایـن شـود کـه تبـادل درسـتی میـان زوجیـن برای 

مدیریـت رفتـار خانواده هـا شـکل نگیـرد.
 این روانشـناس معتقد اسـت، بهتر اسـت زوجین مسـاله 
و کـدورت پیـش آمده را با همسـر خود مطـرح نکنند تا 
بـه سـردی عاطفـی و خراب شـدن رابطـه زوجین منجر 

نشـود و درایـن راه از کمک مشـاوران بهره گیرند.
وی در پایـان سـخنان خود بـا تاکید بر اینکـه نمی توان 
منکـر ایـن امـر شـد کـه رفتـار زن و شـوهر با هـم و با 
خانـواده همسـر بازتابی از جـو موجود در خانـواده پدری 
و والدیـن آنهـا اسـت، افـزود: جـو موجـود در خانواده ها 
بیانگـر روابـط اعضـای خانواده بـا یکدیگر و بـا دیگران 
در  را  اصولـی  چـه  والدیـن  اینکـه  رو  ایـن  از  اسـت. 
خصـوص روابـط بیـن فـردی بـه فرزندشـان آموخته اند 
بسـیار حائـز اهمیـت اسـت و والدیـن بایـد بـه ایـن امر 

توجه داشـته باشـند.
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مسعودکیمیاییازجشنوارهفجر
انصرافداد

مسعود کیمیایی کارگردان فیلم »خائن کشی« از جشنواره فیلم فجر انصراف داد.
مســعود کیمیایی کارگردان فیلم »خائن کشی« با انتشار متنی انصرافش را از داوری شدن در 
جشنواره فجر اعلام کرد. این انصراف یک ساعت بعد از انتشار متن فرزندش پولاد کیمیایی 

در اعتراض به انتخاب داوران جشنواره چهلم است.
در یادداشت مسعود کیمیایی آمده:

به نام خدا
درود سرزمین کهن -ایران

درود به مردم قدرندیده و هنرمندان
با احترام، به هنرمندان و زحمت کشیدگان فیلم خائن کشی، با موضوع ملی شدن صنعت نفت 
ایران و مقوله قرضه ملی بوســیله دکتر محمد مصدق در سال های 1330 که با مردم انجام 
شد، این دوست در هشتادویک سالگی برای قضاوت شدن در سینما خودم را کنار می بینم و 

به این خط و نوشته از قضاوت بیرون می آیم.
دیگر هنرمندان فیلم خائن کشی به جای خود می مانند.

در این ســنِ بسیار زحمت کشیده، برای قضاوت شــدن درباره فیلمی به مفهوم آزادی نفت، 
ایران، مقوله نفت، انگلیس و دکتر محمد مصدق تردید بسیار دارم.

عدالت همیشه نگران قضاوت است.

نهمینجشنوارهتکنوازیتاروسهتار
برگزارمیشود

نهمین جشنواره تک نوازی تار و سه تار 
با مشــارکت آموزشگاه وزیری به دبیری 
بهمن  فرهنگسرای  در  ساکت«  »کیوان 
برگزار می شــود.به گزارش ایسنا به نقل 
از روابط عمومی فرهنگسرای بهمن، این 
جشنواره موسیقی در سه رده سنی الف- 
»۷ تا 1۲ سال«، ب- »13 تا 1۹ سال« 
و ج- »۲0 ســال به بــالا« برگزار می 
شــود.»کیوان ساکت« و »بهداد بابایی« 

اعضای هیــات داوران، »منصور حقی«، »عرفان گنجه ای«، »محمد موســوی« و »علی علی 
شاهی« اعضای هیات انتخاب و »مهدی غلامی« دبیر اجرایی این جشنواره هستند.کیوان ساکت 
در توضیح نحوه گزینش هنرجویان در روند این جشــنواره گفت: ملاک اصلی برای انتخاب آثار، 
تســلط و تکنیک درست نوازنده، درک عمیق از موسیقی و مفاهیم آن و آشنایی با مبانی موسیقی 
و جانمایه های اصلی این هنر ارزنده اســت، لذا نوازنده ها به رسم تمامی جشنواره ها می بایست 
برای مرحله نخســت به منظور ارســال نمونه کار خود، به صورت انتخابــی و آزاد، رپرتوآر مورد 
نظرشان را ضبط و برای هیات داوران ارسال نمایند. سپس برای هنرمندانی که از بخش نخست، 
انتخاب شده و به مرحله پایانی راه پیدا می کنند، رپرتوآری مشخص ارسال می شود که در آینده 
به اطلاع شــرکت کنندگان خواهد رســید.او در رابطه با همکاری بلندمدت با فرهنگسرای بهمن 
افزود: خوشــبختانه فرهنگسرای بهمن به مدیریت آقای خسروی ضمن همکاری با آقای مهدی 
غلامی همواره ثابت کرده که از هنرمندان جوان حمایت کرده اســت و این انگیزه خوبی بود که 
پس از دو ســال وقفه به علت کرونا، جشنواره ای را برگزار کنیم که بتواند در زمینه نوازندگی تار 
و ســه تار اســتعدادیابی کند. با این حال، معتقدم این جشنواره قطعا با ایراداتی مواجه ست اما می 
توانیم ادعا کنیم که بر خلاف اکثر جشنواره ها که رپرتوآری تکراری دارند، در این جشنواره سعی 
شده همه چیز بر مبنای ابداع، مهارت، جسارت و تسلط طبقه بندی و ارائه شود که این مساله حائز 
اهمیت است و با وجود داورانی که در کنار توانایی، مهارت و محبوبیت قابل تاملی دارند، بی شک 
نتیجه پایانی ارزشــمند خواهد بود.علی اصغر خسروی مدیر فرهنگی ـ هنری منطقه 1۶ و رئیس 
فرهنگسرای بهمن نیز با اشاره به برگزاری جشنواره و رویدادهای متعدد فرهنگی ـ هنری در این 
مکان گفت: »فرهنگسرای بهمن بر اساس سیاست ها و عملکرد مورد تایید، توجه به هنر موسیقی 
فاخر را جز وظایف خود می داند و طی سال های گذشته ثابت کرده است بر این امر اهتمام دارد. 
طی دو ســال گذشته و با شیوع بیماری کرونا، برای اولین بار موفق شدیم جشنواره تک نوازی را 
در دوره هفتم که مربوط به نوازندگی دف بود، به صورت مجازی در کل ایران برگزار کنیم و دوره 
هشــتم نیز حضوری برپا شــد که این دو تجربه ارزنده ما را بر آن داشت که نهمین جشنواره تک 
نوازی ســه تار و تار را با همکاری آموزشگاه وزیری از دریافت آثار تا داوری به صورت مجازی به 
مرحله اجرا برسانیم و اگر بستر لازم با رعایت پروتکل های بهداشتی و کسب اجازه از ستاد کرونا 
مهیا شــد، اختتامیه این جشنواره به صورت حضوری برگزار خواهد شد.علاقمندان شرکت در این 
جشــنواره تا بیستم و پنجم بهمن ماه سال جاری فرصت دارند تا با ارسال آثار خود به همراه فرم 
 /https://bahman.farhangsara.ir ثبت نام که در حساب پرتال فرهنگسرای بهمن به نشانی

بارگزاری شده است )به شماره واتساپی 0۹0۲1۷۴۲۷۹5( دراین جشنواره شرکت کنند. 

خبر

کارگردان فیلم»شادروان« :

فیلمی که می خنداند، الزاماً فیلم کمدی نیست
حســین نمازی کارگردان فیلم سینمایی »شادروان« ابراز 
امیــدواری کرد که کاش هیچ فیلم خوبی از »فجر« حذف 

نشده باشد.
حسین نمازی کارگردان فیلم سینمایی »شادروان« از آثار 
راه یافته به بخش ســودای سیمرغ چهلمین جشنواره فیلم  
درباره این فیلم توضیــح داد: اولین نکته ای که باید تأکید 
کنم این است که برخلاف برخی اظهارنظرها، »شادروان« 
یک فیلم کمدی نیست. »کمدی« یک ژانر است که قواعد 
مشخص خود را دارد و فیلم من مطابق با آن قواعد نیست. 
یک فیلم جدی اســت که به واسطه حال و هوایی که دارد 
در مقاطعی شــاید مخاطب را به خنده بیاندازد. فیلمی که 

می خنداند، الزاماً فیلم کمدی نیست.
وی ادامه داد: از طرف دیگر شما چند فیلم کمدی می شناسید 
که در جشــنواره فیلم فجر به آن اهمیت داده باشند! اساساً 
انگار کمدی، جزو ژانرهای مقبول فجر نیســت. اگرچه در 
همه جای دنیا فیلم های کمدی موجب رونق سینما هستند، 
اما در ســینمای ما، این ژانر در کمترین درجه اهمیت قرار 
دارد. مثلًا فیلم »اجازه نشین ها« ساخته داریوش مهرجویی 
در دهه ۶0، چه سرنوشتی در جشنواره فجر داشت؟ یا فیلم 

»سن پطرزبورگ« بهروز افخمی که یک کمدی خوب هم 
بود، برای آنچه اتفاقی در جشنواره افتاد؟ یکی از دلایلی که 
به عنوان یک فیلمساز می ترسم که فیلمم به عنوان یک فیلم 

کمدی معرفی شود، همین شرایط جشنواره است!
نمازی افزود: به عنوان یک فیلمساز دوست دارم که فیلمم 
به خوبی دیده شــود اما در ســینمای ایران وقتی برچسب 
کمدی روی یک فیلم می زنند، قاعدتاً اینگونه اســت که 
درجه اهمیت آن گویی کم می شــود. مخاطب احســاس 
می کند که فیلم حرف جدی ندارد و صرفاً به دنبال خنداندن 
مخاطب و بهره برداری از گیشه است. فارغ از این نکته، فیلم 
من از نظر ژانر یک فیلم کمدی نیســت و قواعد این ژانر 
را ندارد. این فیلم یک ملودرام اجتماعی اســت که روایتی 

شیرین دارد.
کارگردان »شادروان« درباره ارتباط این فیلم با فیلم قبلی 
خود »آپاندیس« بیان کرد: این دو فیلم یک نقطه اشتراک 
دارند و آن این است که در زمان اکران آن فیلم به خصوص 
در نیمه اول هــم خیلی از مخاطبان می خندیدند. حتی در 
برخی نقدهایی که بر »آپاندیس« نوشــته شد هم آن را به 
عنوان یک فیلم کمدی معرفی کرده بودند که آن هم اشتباه 

بود. »شادروان« هم حال و هوایی مشابه دارد و از آنجایی 
که خودم شــخصیتی هستم که همه چیز را فان می بینم، 
این نــگاه به فیلم هایم هم منتقل می شــود. از این منظر 
این دو فیلم نقاط اشــتراکی با هم دارند.وی ادامه داد: من 
بازخوردهایی از فیلم اولم گرفتم که براســاس آن احساس 
کردم می توانم در کارهایم یک تغییر لحن داشته باشم. از 
سوی دیگر احساسم این بود که فضای امروز جامعه فضایی 
نیســت که تو بتوانی یک حرف تلــخ را، تلخ مطرح کنی. 
جامعه به خصوص در ســالن سینما، دیگر ظرفیت شنیدن 
حرف های تلخ را ندارد. در »شادروان« هم سوژه و موضوع 
اصلی تلخ اســت اما به این نتیجه رســیدم که باید آن را 
شیرین مطرح کنم. در سینمای خودم به دنبال مدلی هستم 
که احســاس می کنم در ارتباط با مخاطب جواب می دهد. 
فعلًا هم فیلمسازی در همین مدار را می خواهم ادامه دهم.

نمازی در ادامه تأکید کرد: من آدمی نیستم که بخواهم در 
فیلمســازی از آثار داخلی و خارجی تقلید کنم. دوست دارم 
مهر و امضایی از خودم پای کارهایم باشد که فکر می کنم 
درباره این ۲ فیلمی که ساخته ام این مهر و امضا وجود دارد.
این کارگردان درباره شــانس فیلم »شادروان« برای شکار 

ســیمرغ بهترین فیلم از نگاه تماشــاگران در این دوره از 
جشنواره فجر و حواشی معمول این سیمرغ هم گفت: من 
نمی توانم در این زمینه گمانه زنی ای داشــته باشــم. امروز 
بیشــترین دغدغه ام برای حضور در جشنواره این است که 
فیلمم به خوبی به مردم معرفی شود و مردم به تماشای آن 
بنشینند. چرا چنین دغدغه ای دارم؟ چون برای مردم فیلم 
می سازم. حال اینکه چه جایزه ای در جشنواره فجر می گیرم، 
نکته دیگری است. طبیعتاً هر جایزه ای بگیرم آن را دوست 
خواهم داشت اما فعلًا هدف اصلی ام رضایت مخاطب است. 
اگر به این هدف برسم، قطعاً مردم در جشنواره به فیلم من 
رأی می دهند و می توانم به ســیمرغ مردمی جشنواره هم 
برسم.وی ادامه داد: گمانه زنی درباره جوایز خیلی زود است 
چراکه هنوز فیلم ها را ندیدیم و اتفاقاً امسال هم خیلی فضا 
درباره فیلم های حاضر در جشنواره مبهم است و نمی دانیم 

قرار است شاهد چه آثاری باشیم.
نمازی درباره همکاری با عباس نادران به عنوان تهیه کننده 
فیلم و انتقادهای رســانه ای مطرح شده درباره او به عنوان 
یک آقازاده هم گفت: واقعیت این اســت که من نمی دانم 
گناه عباس نادران چیست که پدرش یک سیاست مدار بوده 

اســت. پیش از این شاید من هم مثل همین دوستان فکر 
می کردم. دوستی  با عباس نادران داشتم اما چندان عمیق 
نبود. وقتی برخی دوســتان پیشــنهاد کردند که او گزینه 
مناســبی برای تهیه کنندگی این فیلم است، خودم با اگر و 
اماهایی ســراغ او رفتم اما آقای نادران وجهه ای از بیرون 
دارد و وجهه ای از درون. واقعیت این اســت که او حتی به 
اندازه یک ریال هم نخواســت از روابط خود استفاده کند. 
عباس نادران مترجم زبان فرانســه و به شــدت فیلم بین و 
سینماشــناس است. او زمانی به من می گفت، تصوری که 
دیگران از من دارند را خودم نباید داشته باشم. فکر می کنم 

آینده نشان خواهد داد که عباس نادران یک انسان باسواد و 
مستقل در عرصه سینماست.

کارگردان فیلم »شادروان« درباره انتظارات خود از جشنواره 
فیلم فجر توضیح داد: من امیدوارم فیلم خوبی از جشنواره 
بیرون نمانده باشد چراکه خودم چنین تجربه ای را در زمان 
فیلم »آپاندیس« داشتم. خیلی حس بدی است، به خصوص 
اگر فیلم خوبی ســاخته باشــی. فیلم من در فجر حضور 
نداشــت اما بعد از آن از جشنواره مونترال و آسیاپاسیفیک 
جایزه گرفت. بخشــی از فرآیند انتخاب ســلیقه است اما 

امیدوارم تعمدی در حذف هیچ فیلمی دخیل نبوده باشد

علیرضاخمسهبازیگرسینماوتلویزیون:

متاسفانه
کارهایکمدی
ازکیفیت
خالیشدهاند

به زبانی طنز می گوید، ۶۹ ســاله شدم و این 
خیلی خوب اســت که هنوز ۷0 سالم نشده 
اســت! با روحیه طنازانه و میــل به زندگی، 
روزها و سال های عمر را ذره ذره می چشد و 

همچنان برای خودش برنامه ها دارد
باســابقه کشورمان  هنرمند  علیرضا خمسه، 
در روز تولدش آرزوهای بسیاری برای آینده 
دارد؛ او معتقد اســت: روز تولد، روز نو شدن 
است و زمانی تبریک جایز است که برنامه ای 
برای آینده داشته باشیم. باید در روز تولدمان 

حرکت کنیم و به جلو برویم.
ایــن بازیگر تئاتــر، ســینما و تلویزیون در 
گفت وگویی با ایســنا که به بهانه ســالروز 
تولدش انجام گرفت، ابتدا درباره آرزوهایش 
چنین می گوید: »من، علیرضا خمسه در نهم 
بهمن ماه می خواهم یک رنســانس و نوزایی 
برایم اتفاق بیفتد؛ یعنــی از نو از مادر متولد 
شــوم. یک آرزو برای خــودم دارم و آن هم 
این است که زندگی نویی برای خودم داشته 
باشم. من امروز ۶۹ ساله شدم اما قصد دارم 
از ایــن پس راه جدیدی را بروم و برنامه های 

زیادی برای خودم دارم. 
خمســه در ادامه ی آرزوهایــی که همزمان 
با ســالروز تولدش در ســر دارد، خاطرنشان 
می کند: همین طور برای مردم کشــورم آرزو 
می کنم که احســاس کنند آینده ای روشــن 
در پیــش رو دارند. مــن از اینکــه در نگاه 
جوانان یا حتی میانســالان غم و ناامیدی و 
این  خســتگی می بینم، جگرم می سوزد. در 
روز بهترین هــا را برای مردم ســرزمین مان 
می خواهم چــون مردم ســرزمین ما مردم 
شایسته ای هستند و لیاقتشان خیلی بیشتر از 
چیزهایی است که برایشان در نظر گرفته اند. 
ملت ما، ملت ســربلندی است. آرزو می کنم 
نگاه ها تغییر کند و تمام مشــکلات جامعه و 

مردم عزیزمان حل شود.
خمســه می گوید: درباره آرزوهایم دوســت 
دارم حتما به این نکته اشــاره کنم، خیلی از 
ما روزشمار، ماه شمار و سال شمار زندگی مان 
را تجربه می کنیم و پشت سر می گذاریم ولی 
هیچ اتفاق مهمــی در زندگی مان نمی افتد و 
خیلی از ما دریغ از پارســال و یا پیرارســال 
هســتیم و مدام با خود می گوییم 10 ســال 
پیش چقدر خوب بود، این اندازه تحت فشار 
کرونا و مســائل اقتصــادی و ... نبودیم. من 
فکر می کنم بهترین زندگی، زندگی ای است 
که وقتی شــما به گذشــته نگاه کنید ببینید 
که درســت آمده اید اما امــان از زمانی که 
مثل اسب عصاری )حیوانی که دور می زند( 

باشیم!
وقتی روز و شب مان را دوره می کنیم و هیچ 
چیزی به ما اضافه نمی شــود و حتی کم هم 
می شــود تولد، تبریک ندارد چون احساس 
می شــود از امیدها و انرژی هایمان کم می 
شود. بهترین تولد آن تولدی است که وقتی 
به گذشــته ات نگاه می کنی و حال و آینده 
ات را می بینی یک مســیر رو به رشد داشته 
باشــید که امیدوارم این حــال برای همه ما 

اتفاق بیفتد.
گله از پرداخت های نامنظم دستمزدها در 

تلویزیون
این هنرمنــد در ادامــه ی همین صحبت ها 
درباره ی اینکه این روزها برای تلویزیون چه 

می کنــد؟ می گوید: فعــلا کار خاصی ندارم؛ 
البتــه برنامه هایی برای آینــده دارم. جا دارد 
در همیــن جا به نکته ای مهم اشــاره کنم و 
آن هم این اســت که وقتی ما هنرمندان کار 
می کنیــم، انتظار داریــم پرداخت ها به موقع 
باشد اما الان مشکل این است که پرداخت ها 
وقفه دارند. بسیاری از همکاران ما متأسفانه 
مستأجر هســتند، ما سر کار می رویم به این 
امید که ســر ماه دســتمزدمان را بگیریم تا 
هزینه هــای زندگی مان را تأمیــن کنیم اما 
متأســفانه تهیه کنندگان می گویند تلویزیون 
پرداخت ندارد و حتی می بینیم دو تا ســه ماه 
دستمزدها عقب می افتد. به همین علت همه 
دنبال این هستند تا در کارهایی حضور داشته 
باشند که حداقل دستمزدها به موقع پرداخت 

شود. من هم این روزها این مشکل را دارم.
خاطرنشــان  »پایتخت«  مجموعــه  بازیگر 
می کند: پیشنهادهای بسیاری برای حضور در 
ســریال ها دارم، منتها دستمزدها با هزینه ها 
نمی خواند، از طرفی دســتمزدهایی هم که 
توافق می شــود به موقع پرداخت نمی شود. 
شخصا خیلی دوست داشــتم در حال حاضر 
سر سریالی باشــم اما متأسفانه دستمزدها با 
هزینه هــای زندگی نمی خوانــد. آخرین کار 
تلویزیونــی من مجموعه »نیســان آبی« به 
کارگردانی منوچهر هــادی بود که هنوز هم 
در حال پخش اســت. من پنج ـ شــش ماه 
قبل کارم را در ایــن مجموعه تمام کردم و 
پــس از آن دیگر کاری را قبــول نکردم؛ به 
همین دلایلی که اشــاره شد. البته قرار است 
در ســریال جدید ســعید نعمت الله که برای 
شبکه نمایش خانگی ساخته می شود، حضور 

داشته باشم.
خمسه سپس به این پرسش که فکر می کنید 
شرایط کاری در شبکه نمایش خانگی بهتر از 
تلویزیون است؟ اینگونه پاسخ می دهد: به هر 
حال همه این ها متعلق به یک نظارت هستند 
امــا در شــبکه نمایش خانگــی پرداخت ها 
کمی بهتر اســت. درواقع تهیه کننده ها 100 
درصد  دولتی نیســتند و به شکل مستقیم به 
صداوسیما وابسته نیستند، به همین علت این 
شبکه کمی بهتر عمل می کند ولی با اتفاقاتی 
که قرار اســت برای این شبکه بیفتد و از زیر 
نظارت ارشــاد به ســمت نظارت صداوسیما 
بــرود، باز هم معلوم نیســت در روی همان 

پاشنه بچرخد یا خیر؟
متاسفانه کارهای کمدی از کیفیت خالی 

شده اند
بازیگر مجموعه های هوشــیار و بیدار، هتل 
پیــاده رو، مهمانان ویــژه، دارا و ندار و مرد 
هزارچهره همچنین در پاســخ بــه اینکه آیا 
ســریال های حال حاضر تلویزیون را تماشا 
می کنــد و کیفیت هــا را چطــور می بیند؟ 
می گوید: بــه نظــرم ســریال هایی که در 
سال های قبل بازی می کردم نسبت به الان 
پرمحتواتر بود. در حال حاضر اغلب کارهایی 
کــه می بینیــم نمی دانم به خاطــر نظارت 
شدیدی است که روی محتوای کارها اعمال 
می شود و یا مساله دیگر، متاسفانه از کیفیت 
خالی شــده اند. یکی از مهمترین ویژگی های 
هر کار کمدی این است که رویکرد انتقادی 
داشته باشــد که اگر این رویکرد را از کمدی 
بگیریــم، درواقــع لطیفه گویــی و یک کار 

کم ارزشی می شود که اسمش کمدی واقعی 
نیســت. کمدی واقعی حتمــا باید نگاه های 
اجتماعی و رویکرد انتقادی داشــته باشد که 
متأسفانه الان تلویزیون این رویکرد را خیلی 
نمی پسندد، به همین علت است که کارهای 

کمدی اش دچار ضعف محتوایی شده اند.
او درباره اینکه چرا ســریالی مثل »پایتخت« 
پس از سالها بازهم مخاطب دارد و در چنین 
شرایطی چه پیشــنهادی برای بهبود شرایط 
در تلویزیون داریــد، اظهار می کند؟ پایتخت 
داشت.  داشــتنی  دوســت  شــخصیت های 
انتقادی نسبت به رفتاهای  متاسفانه رویکرد 
اجتماعی، خانوادگی و فردی در ســریال های 
حــال حاضــر طنز وجــود نــدارد و عرصه 
کمدی ســازی از حضور آدم هــای باتجربه و 
خوش فکر خالی شده است. ما در کارهایی که 
در تلویزیون می بینیم، کمتر نام های صاحب 
تجربه را پیدا می کنیم و باید بگردیم تا ببینیم 
نویسنده و کارگردان کیست. مردم واقعا گناه 
دارند، از کار روزمره و مسائل مختلف خسته 
و غمگین به منزل می آیند و حالا می خواهند 
پای تلویزیون بنشــینند تا خستگی شان رفع 
شود ولی کارهای قابل توجهی به آن ها ارائه 
نمی شــود. در حقیقت با تماشای سریال های 
به  برایشان  قدیمی یک نوع گذشــته گرایی 
وجود می آید که به نظرم این گذشــته گرایی، 

نشان از افول تولیدات صداوسیماست.
مردم را امیدوار کنیم نه ناامید

خمســه پیرو همین صحبت ها، درباره اینکه 
چه پیامی به رئیس صداوســیما دارید و فکر 
می کنید معضل اصلی این ســازمان در حال 
حاضر چیست؟ تصریح می کند: نگاه سیاسی 
که وارد تولیدات صداوســیما شده، به کارها 
لطمه بسیار وارد کرده است. اگر صحبت های 
من بخواهــد مخاطبی داشــته باشــد این 
اســت که جامعه فقط روی محور سیاســت 
نمی چرخد ولی متأسفانه همه نگاه ها منتهی 
به سیاست شده اند؛ به عنوان مثال رویکردی 
که ما باید داشته باشــیم، رویکرد اجتماعی 
اســت که بخشــی از این رویکرد اجتماعی 
که در زندگی امروز ما حضور دارد، مســائل 
اقتصادی است. ما باید در برنامه های کمدی 
و سایر برنامه های صداوسیما مثل گپ شوها 
و تاک شوها درباره ی مسائلی صحبت کنیم 
که مردم از ناامیدی خارج و نسبت به جامعه 

امیدوار شوند.
او ادامه می دهد: ما باید با تولیداتمان روزهای 
بهتری را برای مردم ترســیم کنیم؛ این در 
حالی اســت که ما الان ترســیم یک آینده 
روشــن تر و بهتر را در تولیدات صداوســیما 
نمی بینیم و هر چه می بینیم تیرگی، ناامیدی 
و افزودن به مسائل مردم است. وظیفه همه 
ما و به خصوص دوســتانی کــه کمدی کار 
می کنند، کاستن از مصائب و مشکلات مردم 
اســت که اگر این رویکرد نباشد حاصل آن 
ناامیدی ملت می شــود. ما باید در تولیداتمان 
اتفاقات بهتر را به مردم نشان بدهیم و درباره 

آن ها صحبت کنیم.
افسوس می خورم مردم هنوز سریال 

»پایتخت« را می بینند!
بازیگــر نقــش باباپنجعلــی در مجموعــه 
»پایتخت« درباره اینکه آیا تکرار این سریال 
را در شبکه ها دنبال می کند؟ می گوید: همان 

موقع که این مجموعه تولید می شــد، ما به 
طور کامل همه با هم کار را تماشا می کردیم 
و متوجه نقاط قوت و ضعفش می شــدیم اما 
الان که تکرار می شــود خیر تماشا نمی کنم، 
چون خیلی فرصت ندارم، ولی وقتی می شنوم 
که مردم هنوز که هنوز اســت »پایتخت« را 
تماشا می کنند، راســتش افسوس می خورم 
که چــرا تولیدات بهتــری نمی آید که مردم 

نگاهشان به گذشته نباشد و به روز باشند.
این هنرمند ســپس در پاســخ به اینکه اگر 
»پایتخــت« ادامه پیدا کند باز هم دوســت 
دارید حضور داشــته باشید؟ به نکته ای اشاره 
می کند و می گوید: یکی از مشکلاتی که در 
کشــور ما، نه فقط در زمینــه فرهنگ و هنر 
بلکه در همــه عرصه ها وجود دارد، یک نوع 
انقطاع و قطع شدگی و کات است؛ به عنوان 
مثال شما در سازمانی کار می کنید که وقتی 
مدیر تغییر می کنــد، اولین کاری که می کند 
همه نیروها را جابه جا می کند، حتی اتاق ها را 
تغییر می دهد و می خواهد گذشته را پاک کند 
تا هیچ نشــانی از مدیر قبل نباشد! متأسفانه 
این موضوع در همه عرصه ها حاکم اســت. 
وقتی چند نفر به شکل اکیپی کاری موفق را 
تولید می کنند که تبدیل به یک برند می شود 
ولی مدتی بعد می بینیم افتراق و انشــعاب ها 
شروع شد، تفرقه می افتد و شریک ها از هم 
جدا می شــوند. در کارهای فرهنگی و هنری 
و تولیدات تلویزیونمان هم همین طور است. 
به عنوان مثــال گروه »پایتخت«، یک گروه 
خیلی منسجمی بود که چندین فصل را با هم 
کار کردیم ولــی همین طور که جلو می رود، 
اختلافاتــی بــه وجود می آید ـ چه مســائل 
اقتصادی و چه نگاه هــای هیچ و پوچ ـ که 
باعث می شود انسجام و قدرتی که یک رابطه  
را شکل می دهد، استمرارش کم رنگ تر شود.
وی ادامه می دهــد: البته این موضوع فقط 
در گروه پایتخت نیســت بلکه همه گروه ها 
این مشــکل را دارند و یک مشــکل کلی 
فرهنگی اســت که مــا نمی توانیــم باری 
را از یک نقطه با ســر ســلامت، نیکویی و 
زیبایی با خــود حمل کنیم. حتما باید حرف 
و حدیث و اختلاف ســلیقه وارد شود و آن، 
همیــت و یکرنگی که خیلــی زیبا بود و ما 
اسمش را می گذاریم عشق به کار که درست 
مثل یک خانواده اســت، کمرنگ می شود. 
درباره »پایتخت« من خیلی امیدوار بودم و 
هســتم که این اتفاقات نیفتد چون در خیلی 
از گروه هــا افتاد. متأســفانه مجموعه های 
موفق در کشــور ما هیچ وقت به 10 سری 
نمی رســند، در حالی که در خارج از کشــور 
نمایش هایی دارند که ۴0 سال روی صحنه 
می ماند و یا ســریال هایی تولیــد می کنند 
که حداقل 30 ســال قدمــت دارد، خیلی از 
هنرپیشه هایش جوان بودند و پیر می شوند 
و خیلــی از هنرپیشــه ها فــوت می کنند 
ولی ســریال همچنان پخش می شود. آدم 
حســودی اش می شود و می گوید چرا ما در 
ایران نمی توانیم کارمان را ادامه بدهیم. چرا 
کارهای موفق فقط 5 یا 10 سال ادامه پیدا 
می کند؟ چرا نمی توانیم در کنار همکارانمان 

این صمیمیت ها را حفظ کنیم؟ 
خمســه در پاســخ به اینکه آیا خبری از تیم 
پایتخــت دارد؟ خاطرنشــان می کند: من در 

حــال حاضر خبــری کــه دورادور از گروه 
»پایتخت« دارم این است که متاسفانه همه 
فعلا از هم پراکنده هستند و هر کسی درگیر 
یک پروژه اســت و گروه با هم نیستند. من 
یکی از آرزوهایم همیشــه این اســت که در 
کارهایی که مردم دوست دارند حضور داشته 
باشــم؛ چه پایتخت و چه سریال های دیگر. 
امیدوارم در طول عمرم به عنوان یک هنرمند 

در کارهای موفق سهمی داشته باشم.
نیسان آبی بهترین خاطرات کاری امسالم 

بود
این هنرمند سپس به حضورش در مجموعه 
»نیسان آبی« اشاره می کند و از این مجموعه 
از موفق تریــن کارهای  به عنــوان یکــی 

امسالش نام می برد.
او می گوید: نیســان آبی بــه چند دلیل برای 
مــن یکی از بهترین خاطــرات کاری ام بود. 
اول اینکه تهیه کننده بســیار جوان، متعهد 
و شــریفی به نام احســان ظلی پور داشــت 
کــه برعکس بســیاری از تهیه کنندگانی که 
همیشه برای پرداخت دستمزدهایمان مشکل 
داریم، ایشــان خوب بودند. یکی از اتفاقات 
خوب دیگر کارگردان بسیار دوست داشتنی، 
منوچهر هادی بود که من تا به حال با ایشان 
کار نکــرده بودم و به نظــرم یک کارگردان 
کاربلد و محترمی اســت که کمدی را خوب 
می شناســد. من حدود سه ماه در خدمت این 
گــروه بودم و خیلی راحت بــودم چون همه 
چیز کامــلا حرفه ای و خوب پیش رفت. تیم 
نیســان آبی از همه لحاظ عالی بود. عوامل 
و بازیگران حرفــه ای و متعهد به کار حضور 
داشــتند. متاسفانه در خیلی از کارها می بینیم 
اختلاف ســلیقه ها زیاد اســت و گروه با هم 
مــدام دعوا می کنند، بازیگــران همدیگر را 
دوســت ندارند ولی در »نیســان آبی« همه 
عوامل از قدیمی ترها مثل جمشید هاشم پور 
گرفته تا هم نســل خودم و جوانان، همه با 
هم با مدیریت کارگردان و تهیه کننده همراه، 
همدل و همــکار بودند که حاصلش هم این 

شد که کار با پسند مخاطب مواجه شد.
و ایفای نقشی متفاوت تر از قبل با سعید 

نعمت الله
علیرضا خمســه در پایــان صحبت هایش با 
ایســنا درباره نقش جدیدش در سریال سعید 
نعمــت الله می گوید: در ایــن مجموعه نقش 
متفاوت با نام سبزعلی را ایفا می کنم که بهتر 
اســت درباره ی آن فعلا صحبت نکنم. گویا 
ساخت این مجموعه مدتی است آغاز شده اما 
هنوز نوبت به ایفای نقش من نرسیده است. 
اولین تجربه ام با ســعید نعمت الله در سریال 
»میکائیل« بود که ایشان نویسنده و سیروس 
مقــدم کارگردان بود. درواقع آقای نعمت الله 
را اولین بــار در »میکائیل« زیارت کردم که 
همــان جا به من گفت از همکاری با شــما 
راضــی ام و دوســت دارم در کارهای بعدی 
ام که مستقلا انجام خواهم داد، حتما حضور 
داشته باشید تا اینکه در ســریال تلویزیونی 
»زمین گرم« که اولیــن کارگردانی اش بود 
نقش اصلی را داشــتم که در مناسبت محرم 
پخش شــد. از همــکاری با ایشــان و کار 
حرفه ای اش بســیار راضی ام. وقتی برای بار 
ســوم از من دعوت کردند، با خودم گفتم هر 

نقشی باشد قبول می کنم
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شهرداریبجنورد۷انبارضایعاتیفاقد
مجوزراپلمبکرد

شهرداری بجنورد هفت انبار ضایعاتی فاقد مجوز 
را با هدف ارتقای بهداشــت شــهری و رضایت 

شهروندان، پلمب کرد.
شــهردار بجنورد در گفت و گو با ایســنا با اعلام 
این خبر اظهار کرد: در پی اعتراضات شهروندان 
مبنــی بر وجــود ضایعات در اماکن مســکونی، 
هفــت انبار ضایعاتی فاقد پروانه در محله نیروگاه 
که فعالیتشــان به تهدید علیه بهداشت عمومی، 

تخریب و آلودگی محیط زیست منجر شده بود، شناسایی و پلمب شد.
جواد حمیدی بر ضرورت زدودن نازیبایی های ناشی از ضایعاتی ها از چهره شهر تاکید کرد و افزود: 
متاسفانه فعالیت ضایعاتی ها در سطح شهر و به خصوص در برخی محلات وضعیت نازیبایی ایجاد 
کرده؛ به طوری که برخی از این ضایعاتی ها با اجاره خانه های قدیمی و انبار به انباشــت زباله و 

ضایعات روی آورده اند که سبب ایجاد فضایی نامناسب شده است.
وی ادامه داد: در طرح ساماندهی انبارهای ضایعاتی، تمامی انبارهای فاقد پروانه طی روز گذشته 
پلمب شدند و انبارهای دارای پروانه فرصت دارند تا نسبت به تغییر مکان و انتقال آن به بیرون 

شهر اقدام کنند.
شــهردار بجنورد با بیان اینکه در حال جانمایی مکانی برای ساماندهی ضایعات شهری هستیم، 
اظهــار کرد: به دنبــال افزایش گلایه های مردمی از آلودگی محیطی ناشــی از وجود ضایعات 
در اماکن مسکونی، اجرای طرح ســاماندهی انبارهای ضایعاتی به دستور دادستانی و مشارکت 

شهرداری انجام می گیرد.

حمایت۱.۲میلیاردیازکودکان
زیر۵سالدچارسوءتغذیهدرخراسانشمالی

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( خراســان 
شمالی با بیان اینکه 13۴0 کودک زیر پنج سال 
دچار ســوء تغذیه در استان تحت پوشش کمیته 
امداد هستند، گفت: با اعتباری بیش از 1.۲ میلیارد 

تومان از این کودکان حمایت کرده ایم.
مجید الهی راد در گفت و گو با ایســنا اظهار کرد: 
13۴0 کودک زیر پنج ســال دچار سوء تغذیه در 
قالب سبد غذایی از این نهاد خدمات دریافت می 

کنند که طی امسال برای درمان این کودکان یک میلیارد و ۲0۶ میلیون تومان هزینه شده است؛ 
همچنین برای مادران باردار و شــیرده نیازمند نیز بیش از دو میلیارد و 500 میلیون تومان اعتبار 

صرف شده است.
الهی راد تاکید کرد: این نهاد طی ۹ ماهه امســال بیش از 5 میلیارد و 500 میلیون تومان برای 

حوزه درمانی نیازمندان هزینه کرده است.
وی افزود: این اعتبار در بخش های فرانشیز، بیماران صعب العلاج، ارتقاء شاخص های بهداشتی، 

سوء تغذیه مادران باردار، شیرده و کودکان زیر پنج سال هزینه شده است.
وی با بیان اینکه امســال یک میلیارد و 300 میلیون تومان برای کمک به پرداخت فرانشــیز 
مددجویان تحت حمایت این نهاد هزینه شــده است، گفت: برای کمک به ارتقاء شاخص های 

بهداشتی نیز 50 میلیون تومان هزینه شده است.
مدیرکل کمیته امداد خراسان شمالی اعلام کرد: ۴50 میلیون تومان نیز طی امسال برای بیماران 

خاص تحت حمایت این نهاد هزینه شده است.

عشایرخراسانرضوی۳۶۰میلیاردریال
تسهیلاتگرفتند

مدیرکل امور عشــایر خراســان رضوی گفت: از 
ابتدای امسال تاکنون 3۶0 میلیارد ریال تسهیلات 
حمایت از تولید به عشایر این استان پرداخت شده 

است.
محمد نبوی فرد روز گذشته در گفتگو با خبرنگار 
ایرنا افزود: عمده این تســهیلات با هدف رونق 
تولید، تامین نهاده های دامی، خرید دام و بهسازی 

اماکن نگهداری دام پرداخت شده است.
وی ادامه داد: ۹0 میلیارد ریال از این تسهیلات از محل ماده 5۲ صندوق توسعه ملی، ۲00 میلیارد 
ریال از محل تبصره 1۶ و ۷0 میلیارد ریال نیز در قالب تسهیلات خشکسالی به عشایر خراسان 
رضوی پرداخت شده است.مدیرکل امور عشایر خراسان رضوی گفت: با حمایت های دولت، میزان 
تولیدات عشــایری و درآمد آنها افزایش یافته که این امر در جلوگیری از مهاجرت روستاییان و 

عشایر به شهرها نقش مهمی ایفا کرده است.
عشــایر خراسان رضوی شامل 35 طایفه،  جمعیت افزون بر هفت هزار و 500 خانوار را تشکیل 
می دهند.عشــایر این اســتان که ۹۹0 هزار راس دام در اختیار دارند، با تولید سالانه 1۲ هزار تن 
گوشت قرمز، 1۷ هزار تن انواع فراورده های دامی شامل شیر، روغن، پشم، کرک و کود حیوانی 
و همچنین ۴1 هزار و 800 مترمربع صنایع دستی شامل گلیم، قالیچه، فرش و تابلو فرش، نقش 

بسزا در اقتصاد خراسان رضوی دارند.
سبزوار در ۲30 کیلومتری غرب مشهد واقع است.

۱۶درصدازواحدهایمسکنملی
خراسانرضویدرهرسالسهمروستاهاست

مدیر کل راه و شهرسازی خراسان رضوی گفت: 
هر سال 1۶ درصد از واحدهای طرح نهضت ملی 
جهش تولید مسکن که در خراسان رضوی احداث 

می شود، سهم روستاها خواهد بود.
ســید عبدالمجید نژادصفوی در گفت وگو با ایسنا 
دربــاره طرح نهضت ملی جهش تولید مســکن 
اظهار کرد: بر اساس تصمیمات کارشناسی دولت 
تصمیم دارد که چهار میلیون واحد مســکونی در 

کشور احداث کند. سهم خراسان رضوی از این تعداد ۹3 هزار واحد در هر سال خواهد بود که این 
عدد به 100 هزار واحد افزایش یافته است.

مدیر کل راه و شهرسازی خراسان رضوی تصریح کرد: چون نگاه دولت بر مهاجرت معکوس به 
روستاهاست، هر سال 1۶ درصد واحدهای طرح نهضت ملی جهش تولید مسکن که در خراسان 

رضوی احداث می شود، سهمیه روستاها خواهد بود.
وی بیان کرد: همچنین به دلیل اینکه تســهیلات بانکی که به روستاها داده می شود، با درصد 
سود بسیار پایین تر و سقف بهتر اعطایی بهتری محاسبه می شود، پنم سال اقامت در روستا جزو 
الزاماتی محسوب می شود که حتما باید برای استفاده از این طرح توسط متقاضیان رعایت شو د.

نژادصفوی با بیان اینکه در ۲ ســال اول ۲00 هزار واحد در خراسان رضوی احداث خواهد شد، 
افزود: هر چند مکلفیم در تمام شهرها زمین مورد نیاز را به تناسبی که قانون تعریف نموده، تأمین 
کنیم اما تعدادی از این افراد خود مالکین هستند. طی ۲ هفته گذشته کلنگ ۴000 واحد در مشهد 

مربوط به خود مالکین به زمین زده شد.
مدیر کل راه و شهرســازی خراســان رضــوی ادامه داد: هــر چند از ۲0 دی  ماه بر اســاس 
سیاســت گذاری های دولت شــرایط ثبت  نام برای آقایان مجرد در سنین بین ۲3 تا ۴0 سال در 
سامانه فراهم شده اما این دسته از متقاضیان باید زمان تحویل واحد سند ازدواج خود را ارائه دهند.
وی گفت: علی رغم اینکه تا پایان زمان قانونی تقاضا برای طرح نهضت ملی جهش تولید مسکن 
1۷0 هــزار ثبت  نام کرده بودند ولی در حال حاضر این تعداد به بیش از ۲03 هزار مورد افزایش 

یافته که این افزایش متقاضی مربوط به امکان ثبت نام مجردها می شود.
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درخواست شهردار مشهد از رییس دستگاه قضا؛ 
تعیین تکلیف ۳۵ هزار پرونده رسوب شده دارای رای قلع بنا

مدیر کل نظارت بر ساخت وسازها و کمیسیون های ماده 100 
ضمن اشاره به رسوب 35 هزار پرونده بلاتکلیف دارای رای قلع 
بنا در این کمیسیون گفت: بر همین اساس شهردار هفته گذشته 
در جلســه ای که با حضور ریاست قوه قضائیه در مشهد برگزار 
شد، خواستار این شد که مجوز بررسی این 35 هزار پرونده در 
کمیسیون های هم عرض ماده 100 صادر گردد تا این پرونده ها 

از بلاتکلیفی درآمده و تعیین تکلیف شود.
مسعود ایاز اظهار کرد: تعدادی از پرونده ها که در کمیسیون ماده 
100 دارای حکم قلع بوده و بلاتکلیف مانده ، پرونده های جمع 
شــده مربوط به بیش از 10 سال قبل است که اکنون رسوب 

شده و بلاتکلیف مانده  است.
وی اضافــه کــرد: بخشــی از ایــن پرونده هــا مربــوط به 
ساخت وسازهایی است که پیش از این در حاشیه شهر بوده و در 
حریم شهر انجام شده بود اما سپس به محدوده شهری اضافه 

شده  و اکنون قابلیت پاسخگویی دارد.
ایاز با بیان اینکه رای کمیسیون ماده 100 به این صورت است 
که پس از قطعی شــدن، تنها دیوان عدالت اداری می تواند به 
آن ورود پیدا کند، تصریح کرد: اما برای این کار باید ابتدا اجازه 
بررســی مجدد به این پرونده ها در کمیسیون های هم عرض 

کمیسیون ماده 100 داده شود.
مدیر کل نظارت بر ساخت وسازها و کمیسیون های ماده 100 
شهرداری مشــهد ادامه داد: در حال حاضر تعداد زیادی از این 
35 هزار پرونده شــرایط پاســخگویی دارد زیرا تعداد زیادی از 
پرونده ها مربوط به ســاخت و سازهایی است که قبلا خارج از 
محدوده بود اما اکنون جزو محدوده است و تعدادی از آن قبلا 
شاکی داشته اما اکنون شــاکی از شکایت خود منصرف شده 
است یا پرونده هایی که تحت شرایط زمان ساخت برایشان رای 
قلع صادر شــده اما اکنون آن شرایط دیگر وجود ندارد؛ لذا رای 

قلع می تواند تبدیل به جریمه شود.
وی اضافه کرد: با توجه به این موضوع اگر پرونده های رسوب 
شــده در کمیسیون ماده 100 دوباره بررسی شود، تعداد زیادی 
از 35 هــزار پرونده موجود قابلیت تبدیل شــدن به جریمه و 

پاسخگویی را دارند.
ایاز خاطرنشــان کرد: البته ساختمان هایی که به دلیل نداشتن 
استحکام بنا برای شان حکم قلع صادر شده، تا زمانی که شرایط 
اســتحکام بنا را ایجاد نکنند، رای قلع شان پابرجاست و شامل 

این مساله نمی شود.
وی با بیان اینکه اکنون پرونده های وارد شده به کمیسیون ماده 
100 حداکثر در یک ماه تعیین تکلیف می شود، اظهار کرد: اما 
این 35 هزار پرونده رســوب شده بنا به دلایل مختلف از جمله 
مســائل فنی رای قلع شان قابلیت اجرا ندارد و بلاتکلیف مانده  
است. بر همین اساس شهردار مشهد از رئیس دستگاه قضائی 

خواستار ارائه مجوز بررسی مجدد پرونده ها در کمیسیون های 
هم عرض ماده  100 شد.

ایاز افزود: با توجه به تغییر شرایط می توان با بررسی مجدد این 
35 هزار پرونده با تفسیر رای به نفع مردم که شعار شهردار نیز 
هســت، آرای قلع تعداد زیادی از پرونده ها را تبدیل به جریمه 

کرده و مشکل مردم را حل کرد.

مدیرکل نوسازی مدارس خراسان شمالی از افتتاح ۲۶ کلاس درس در این استان طی 
دهه فجر خبر داد.امین فلاح در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: این تعداد کلاس در قالب 

۹ پروژه به بهره برداری خواهد رسید.
وی سطح زیربنای این پروژه ها را سه هزار متر مربع اعلام کرد که برای ساخت آن ها 
1۷۲ میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است.وی افزود: با افتتاح این پروژه ها، یک هزار نفر 

از دانش آموزان استان از فضای آن بهره مند خواهند شد.
این مقام مسئول در ادامه اظهار کرد: در حال حاضر یکی از مهمترین چالش های حوزه 

آموزشی در این استان وجود مدارس دونوبته است.
وی تصریح کرد: از سوی دیگر متاسفانه بیشترین مدارس دونوبته در شهر بجنورد قرار 

دارند که به دنبال رفع این مشــکل هستیم.مدیر کل نوســازی مدارس خراسان شمالی تصریح کرد: علاوه بر آن کمترین سرانه 
آموزشی در خراسان شمالی مربوط به شهرستان بجنورد است که از میانگین کشوری نیز کمتر است.

وی میانگین سرانه آموزشی کشور را 5.۲ سانتی متر اعلام کرد و افزود: این رقم در بجنورد ۴.5 سانتی متر است.
فلاح با اشــاره به اختصاص اعتبارات محرومیت زدایی ادامه داد: 1۴5 میلیارد تومان از اعتبارات محرومیت زدایی به حوزه مدرسه 
ســازی در این استان اختصاص یافته که از محل این اعتبار، در حال ساخت مدرسه برای رفع کمبودهای آموزشی در بجنورد نیز 

هستیم.
این مقام مسئول تصریح کرد: از سوی دیگر از محل اعتبارات سفر مقام معظم رهبری نیز در حال ساخت دو باب مدرسه هستیم.

رییس کمیسیون اقتصادی، سرمایه گذاری و مشارکت های شورای اسلامی شهر مشهد 
گفت: به رغم توجه جدی شورای ششم نسبت به پروژه های زودبازده، برخی از مدیران 

در بدنه شهرداری دغدغه چندانی برای این پروژه ها ندارند.
مجید دبیریان روز گذشته در کمیسیون اقتصادی، سرمایه گذاری و مشارکت های شورای 
اسلامی مشــهد، افزود: با توجه به اهمیت تســریع در فرآیند رسیدگی و پرداختن به 
پروژه های زودبازده و پیشران توسعه در محلات هدف بازآفرینی، اطلاعات اولیه بیش 

از 80 پروژه  زودبازده نهایی شده تا ملاک عمل شهرداری باشد.
وی خاطرنشان کرد: متولی هر کدام از پروژه های تعریف شده در پهنه های حاشیه شهر 
و محلات هدف بازآفرینی، می تواند یکی از کارشناسان همان منطقه باشد تا پیگیری 

آن به شکل بهتر و منسجم تری انجام شود.
عضو شورای اسلامی شهر مشهد ادامه داد: باز کردن اعتبارات پروژه های مذکور طی فرآیندی که از سوی شورای شهر تعریف شده، 
باید تحقق یابد و این مهم را در قالب دستوری ویژه از شهردار مطالبه خواهیم کرد.رییس کمیسیون ویژه ساماندهی حاشیه شهر 
شورای اسلامی مشهد نیز در این نشست اظهار کرد: در حدود یک ماه اخیر، ۲10 میلیارد تومان پروژه نهایی شده اما پس از آن، 
اتفاق خاص دیگری را شاهد نبوده ایم و با روند کنونی، تمامی پروژه های بیش از ۶50 میلیون تومان درگیر بروکراسی های اداری 
خواهند شد.سیدابراهیم علیزاده افزود: با توجه به اینکه فرآیند برگزاری مناقصه حدود ۲ ماه زمان می برد، شورای شهر انتظار داشت 

تا پروژه های زودبازده ثبت شده در اسفندماه تعیین تکلیف شود ولی این مهم با شرایط کنونی محقق نخواهد شد.

افتتاح26کلاسدرسدرخراسانشمالیطیدههفجر رونداجرایپروژههایزودبازدهدرشهرداریمشهدکنداست

دلالیزمین؛مانعبرایتوسعهصنعتیخراسانرضوی
تیغ دولبه کمبود زمین از یک سو و فروش انحصاری زمین 
از سوی دیگر، معضلی به نام دلالی زمین را توسط عده ای 
ســودجو در شهرک های صنعتی خراسان رضوی دامن زده 
اســت که خود به آفتی در مسیر توسعه صنعتی در شرایط 

حساس اقتصادی کنونی بدل شده است.
عده ای پس از انعقاد قرارداد با شرکت شهرکهای صنعتی و 
استفاده از یارانه دولت، زمین را بلااستفاده نگه داشته و هیچ 
ساخت و ساز صنعتی در آن انجام نمی دهند، زمین را برای 
دلالی و بنگاه داری نگه داشته، بین خودشان دست به دست 

می کنند و سپس آنرا به قیمت روز می فروشند.
این معاملات زمین در شهرکهای صنعتی توسط بنگاه های 
معاملات املاکی انجام می شود که بعضا حتی مجوز ندارند 
و همین که شــرایط را برای دلالی زمین مناسب می بینند، 
ســر برآورده و معامله را بین خریدار و فروشــنده به راه می 

اندازند که این معاملات بعضا در محضر نیز ثبت می شود.
این اتفاقات در شــرایطی رخ می دهد که یکی از مشکلات 
توسعه صنعتی در شهری مانند مشهد، کمبود زمین است و 
تقریبا زمین در شهرکهای صنعتی اطراف مشهد از طرحهای 
صنعتی در حال اجرا تکمیل شــده اســت، اما در میان این 
کمبودهــا، زمین هایی بلااقدام از ســوی خریداران آن نیز 
مشــاهده می شود که مانع بزرگی در مسیر توسعه صنعتی 

محسوب می شود.
رییس اتاق اصناف مشــهد در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا 
در خصوص ســربرآوردن چنین بنگاه های معاملات ملکی 
در شــهرکهای صنعتی گفت: مواردی از ورود چنین بنگاه 
های معاملاتی به شــهرکهای صنعتی بوده است که با آنها 
برخوردهای قانونی لازم صورت گرفته است اما باید هیات 
امنای شــهرکهای صنعتی نظارت لازم را داشته باشد، در 
هر صورت هر شهرک صنعتی یک هیات امنا دارد که باید 

کنترل بیشتری روی زمین ها داشته باشد.
محمود بنانژاد افزود: زمین را نمــی توان به راحتی از یک 
فــرد به فرد دیگری منتقل کرد، به هرحال برای زمین یک 
موافقت اصولی گرفته شده است و مشکل اصلی اینجا است 

که باید حل شود.
وی مشــکل اصلی را ضعف قانونی در این زمینه دانست و 
بیان کرد: فرض کنیــد که اتاق اصناف جلو به وجود آمدن 
چنین بنگاه های معاملات املاکی در شــهرکهای صنعتی 
را گرفت، اما شــاید معامله زمین در بنگاه معاملاتی انجام 
نگیرد و طرفین معامله آن را در خانه انجام دهند، آنگاه باید 

چه کرد؟
ورود دادستانی و قطع دلالی زمین

وجود زمین های بلااقدام صنعتی در شــهرکهای صنعتی 
اطراف مشــهد، موضوعی بوده که دادستانی نیز به آن ورود 
کرده و مراجعه به قوانین و دستورالعمل ها را از سوی متولیان 

در واگذاری زمین به متقاضیان مورد تاکید قرار داده است.
معاون دادستان عمومی و انقلاب مشهد در گزارش تصویری 
که در این خصوص تهیه شده بود، گفت: امروزه، زمین، یکی 
از مســائل جدی در مشهد است که هم تقاضا برای اجرای 
طرحهای صنعتی در آن زیاد بوده است و هم به صنعتگران 

آسیب وارد می کند.
فرزاد بهشــتی افزود: اکنون با ۲ مساله جدی در مورد زمین 
های صنعتی مواجه هستیم، نخست اینکه توسعه شهرکهای 
صنعتی به اندازه نیاز نبوده است آنچنان که که امروز دیگر 
شــهرکهای صنعتی چناران، کاویان، توس، مشهد و کلات 
جایی برای توســعه ندارند و تقریبا زمین های آنها تکمیل 
شده است.وی بیان کرد: مساله دوم این است که در برخی 
شهرکها زمین وجود دارد اما افرادی که صنعتگر نیستند، از 
یارانه ای که دولت به شهرکهای صنعتی اختصاص داده و 
بر اساس آن زمین به میزان بهای تمام شده به صنعتگران 
واگذار می شود، سوء استفاده کرده و زمینها را با قیمت نازلی 
از شرکت شهرکهای صنعتی دریافت کرده و سپس به قیمت 
واقعی و چنــد برابر قیمتی که خریده اند، به دیگری واگذار 
می نمایند.بهشتی افزود: این افراد مطابق با مفاد مندرج در 
دفترچه قراردادی که بین آنان و شرکت شهرکهای صنعتی 
منعقد شده است، عمل نمی کنند و این اراضی را برای خود 
نگه می دارند بدون آنکه ســاخت و سازی در آن انجام داده 
باشــند و از این طریق برای خــود ارزش افزوده ای ایجاد 
می کنند.وی اظهار داشــت: براساس مندرجات فصل »و« 
دفترچه قراردادی که شرکت شهرکهای صنعتی دارد، به هر 
فردی که زمین را براســاس جواز تاسیس دریافت می کند، 
یک سال مهلت داده می شود که حتما نسبت به اخذ پروانه 

بهره برداری واحد تولیدی خود در آن زمین اقدام کند.
معاون دادستان مشهد گفت: این اراضی در حالی در اختیار 
برخی از افراد دلال قرار می گیرد که از یک سو هیچ اقدام 
صنعتی روی آن انجام نگرفته و از سوی دیگر خلع ید برای 
آن انجام نشده است، شرکت شهرکهای صنعتی می گوید 
که »اگر بخواهیم پروســه خلع ید را انجام دهیم« بســیار 

طولانی خواهد شد، و حال آنکه چنین نیست.

بهشــتی ادامه داد: در تمامی دفترچه های قرارداد، موضوع 
داوری پیش بینی شــده است و از طریق هیات داوری می 
تــوان خلع ید را انجام داد، علاوه بر آن در تعهدنامه ای که 
در کمیســیون حمایت قضایی از صنعت و سرمایه گذاری 
مشروط تهیه شده، مقرر شده است هنگام واگذاری زمین به 
این افراد، از آنها تعهد گرفته شــود که مراجعه ای به دادگاه 

های حقوقی نداشته باشند.
وی اضافه کرد: اگر فرد بی توجه به مهلت مندرج در دفترچه، 
برای ســاخت و بهره برداری از زمین اقدام نکرد، می تواند 
این زمین را به صنعتگر واقعی دیگری واگذار کند که حاضر 
باشــد یک طرح صنعتی با اشتغال مشخص را در آن زمین 

اجرا کند.
معاون دادستان مشهد گفت: تمهیداتی که برای تسریع در 
چرخه خلع ید اراضی صنعتی بلااقدام که تاکنون ساخت و 
ســازی در آن انجام نگرفته است، برای واگذار کردن آن به 
صنعتگران واقعی، توافق نامه ای تهیه و مقرر شده است به 

همه افرادی که مشمول این موضوع هستند، ابلاغ شود.
بهشــتی افزود: در این راستا شــرکت شهرکهای صنعتی 
خراسان رضوی باید با این افراد توافق کند و به اندازه ای به 
آنان مهلت بدهد که بتوانند واحد تولیدی را به بهره برداری 
برســانند، در صورتی که در مهلت مقرر واحد تولیدی را به 
بهره برداری نرسانند، موضوع خلع ید و فسخ قرارداد انجام 

می گیرد تا بتوان از اراضی موجود استفاده بهینه کرد.
وی اظهار داشــت: نباید اجازه داد افــرادی این زمین ها را 
خریده و آن را بلااقدام بگذارند و بدین طریق جلو توســعه 
واحدهای صنعتی دیگر را بگیرند تا از این راه ارزش افزوده 
ای ایجاد شده و بنگاه های معاملاتی مجوزدار یا بی مجوزی 
در شهرکهای صنعتی سربرآورده و درصدد معامله این اراضی 
به قیمت روز برآیند و عده ای هم از این موضوع سود ببرند.

اعمال منع نقل و انتقال زمین بدون پایان کار 
ساختمانی

سازمان صنایع کوچک و شهرکهای صنعتی ایران و به تبع 
آن شرکت شهرکهای صنعتی خراســان رضوی از ابتدای 
امسال پیگیر فسخ قراردادهای مربوط به اراضی بلااقدام و 
آزادســازی آن بوده و در این زمینه اقداماتی نیز انجام داده 
است.مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی خراسان رضوی 
در پاسخ به ســوال خبرنگار ایرنا در خصوص جلوگیری از 
دلالی زمین در شهرکهای صنعتی گفت: تنها تمهیدی که در 
این زمینه اتخاذ کردیم، این بود که هیچ استعلامی از محضر 

یا بنگاه معاملاتی برای معامله زمین پذیرفته نمی شــود و 
همچنین شرکت با هیچگونه نقل و انتقال زمین بدون پایان 

کار ساختمانی موافقت نمی کند.
علی بهرامــی زاده افزود: هم اینــک 5۷ درصد از اراضی 
واگذار شده به متقاضیان در شهرکها و نواحی صنعتی استان 
بلااقدام بوده و هیچ ساخت و سازی در آن انجام نشده است 
که فسخ قرارداد مربوط به کلیه این اراضی از مراجع قضایی 

در حال پیگیری است.
وی بیان کرد: 13 هکتار از اراضی بلااقدام در شــهرکهای 
صنعتی از ابتدای ســال تاکنون بازپس گیری شده است و 
برای ۴3 درصــد باقیمانده اراضی بلااقدام نیز تعهد لازم از 
متقاضی طرف قرارداد، گرفته شــده است تا هر چه سریعتر 
نسبت به احداث ســاختمان یا سوله صنعتی در این اراضی 

اقدام کنند.
وی اظهار داشت: ساخت و ساز در ۴3 درصد از اراضی مذکور 
دارای پیشرفت اجرایی است و متقاضیان آن تمایل به ادامه 
فعالیت داشــته و تعهد داده اند کــه ظرف یک زمان بندی 

مشخص، ساختمان یا سوله صنعتی را به پایان برسانند.
بهرامی زاده ادامه داد: با مســاعدتی که معاونت پیشگیری 
از وقوع جرم دادگســتری کل خراسان رضوی و کمیسیون 
های قضایی داشته اند، فرم تعهد محضری برای واحدها و 
طرحهایی که دارای پیشرفت فیزیکی مناسب هستند، تهیه 
و در هیات مدیره شرکت شــهرکهای صنعتی نیز مصوب 

شده است.
وی اضافــه کرد: چنانچه طرحی دارای پیشــرفت فیزیکی 
مناســبی بود و سرمایه گذار زمان بندی مناسبی برای ادامه 
کار ارایه کرد، می تواند با تعهدنامه محضری نسبت به ساخت 
و ساز در اراضی صنعتی اقدام کند، اما چنانچه در زمان مقرر 
نتوانســت کار را به اتمام برساند، باید در چهارچوب همین 
تعهد از طریق مراجع قضایی نســبت به فسخ قراردادش با 
شــرکت شهرکهای صنعتی اقدام شــود.وی اظهار داشت: 
سازمان صنایع کوچک و شهرکهای صنعتی ایران شیوه نامه 
ای را تنظیم کرده که براســاس آن هرگونه واگذاری زمین 
بدون اخذ پروانه ســاختمانی ممنوع است و واگذاری زمین 
زمانی انجام می گیرد که پروانه ساختمانی توسط متقاضی 
گرفته شــده باشد.مدیرعامل شــرکت شهرکهای صنعتی 
خراسان رضوی گفت: هم اینک نیز عملیات بازپس گیری 
135 قطعه زمین بلااقدام در شهرکها و نواحی صنعتی استان 

در حال پیگیری است.
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ایران-اماراتبدونتماشاگرشد
با اعلام ستاد ملی مقابله با کرونا دیدار ایران و 

امارات بدون تماشاگر شد.
در جلســه روز شنبه ســتاد ملی مقابله با کرونا 
مصوب شد که با توجه به افزایش شیوع کرونا، 
بازی  دو تیــم ایران و امارات بدون تماشــاگر 

برگزار شود.
تیم های ملی ایران و امارات قرار است سه شنبه 
1۲ بهمن ســاعت 18 در ورزشــگاه آزادی به 

مصاف هم خواهند رفت.
پیش از این دیدار تیم های ایران و عراق در ورزشگاه آزادی با حضور تماشاگران برگزار شده 

بود که شاگردان اسکوچیچ با برتری مقابل عراق به جام جهانی صعود کردند.

تجمعهوادارانپرسپولیسمقابل
مجلس

هواداران پرســپولیس در حمایت از ســرمربی 
تیمشــان مقابل مجلس شورای اسلامی تجمع 

کردند.
به گزارش ایسنا، صبح دیروز تعدادی از هواداران 
تیم فوتبال پرســپولیس در اعتراض به شرایط 
تیمشــان و در حمایت از یحیــی گل محمدی 
مقابل مجلس شــورای اســلامی تجمع کردند.

هواداران پرســپولیس در ایــن تجمع علیه وزیر 
ورزش و جوانان شــعار سر دادند و خواستار ادامه کار گل محمدی در پرسپولیس شدند.یحیی 
گل محمدی چند روز قبل در اعتراض به مشکلات مالی، نبود زمین تمرین مناسب و مشخص 

نبود بودجه باشگاه در نقل وانتقالات از سمت خود استعفا داد.

اعلامزمانجدیدرایشکایت
استراماچونیازاستقلال

دادگاه عالــی ورزش زمــان جدیــد اعلام رای 
مربوط به شکایت اســتراماچونی از استقلال را 

اعلام کرد.
به گزارش رســانه رســمی باشــگاه استقلال، 
حامد افضلی معاون بین الملل باشــگاه استقلال 
اعلام کرد؛ دادگاه CAS طی یک نامه رســمی 
اعلام کرده که جهت بررســی بیشــتر پرونده 
اســتراماچونی، نیاز به زمان بیشتری است و به 

همین دلیل تاریخ صدور رای را به جای یازدهم بهمن به شش اسفند تغییر داد.
پیش از این تاریخ ۶ بهمن تاریخ اعلام رای دادگاه عالی ورزش در خصوص شکایت سرمربی 

سابق آبی پوشان اعلام شده بود.

دراگاناسکوچیچ:تنهاترسمنکرونااست

باکرواسیهمگروهشویمگریهمیکنم!
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران با بیان اینکه 
ترس  تنها  تیمش  در  کرونا  ویروس  انتشار 
او است، گفت: فکر می کنم در جام جهانی 
قطر می توانیم کارهای خوبی انجام بدهیم.

به گزارش مهر، تیم ملی فوتبال ایران روز 
انتخابی جام  در مسابقات  پنجشنبه گذشته 
جهانی ۲0۲۲ قطر به مصاف تیم عراق رفت 
و با تک گل مهدی طارمی به پیروزی رسید. 
با این پیروزی، صعود زودهنگامی را  ایران 

به مسابقات جام جهانی تجربه کرد.
که  کُروات  مربی  اسکوچیچ«  »دراگان 
روی  ویلموتس«  »مارک  بد  نتایج  از  بعد 
عملکرد  نشست،  ایران  ملی  تیم  نیمکت 
 1۴ در  و  داشت  تیم  این  در  فوق العاده ای 
بازی با ایران صاحب 13 برد و یک تساوی 
شد تا ششمین صعود ایران به جام جهانی 

را تضمین کند.
منجر  که  عراق  برابر  برد  درباره  اسکوچیچ 
این  به حساسیت های  شد،  ایران  به صعود 
گفت:  مصاحبه ای  در  و  کرد  اشاره  مسابقه 
این بازی چیزی شبیه به دیدار کرواسی - 
صربستان است. برای ایرانی ها این مسابقه 
تیم  در  که  کاری  از  داشت.  اهمیت  خیلی 
آن  به  و  خوشحالم  دادم  انجام  ایران  ملی 

افتخار می کنم.
ایران  هواداران  مقابل  بازی  داد:  ادامه  وی 
فوق العاده بود. حتی می توانست قانع کننده تر 
جشن  خوب  خیلی  بازی  از  بعد  ولی  باشد 

گرفتیم.
ایران تاکید کرد:  سرمربی تیم ملی فوتبال 
می ترسم،  آن  از  اکنون  که  چیزی  تنها 
با  )پنجشنبه(  روز  ما  است.  کرونا  ویروس 

گارد باز به سمت آن رفتیم!
و  برد   13 کسب  خصوص  در  اسکوچیچ 
شد:  یادآور  ایران  ملی  تیم  با  تساوی  یک 
زیادی  اما مشکلات  تقریباً عالی است  این 
فشار  تحت  زیادی  بازی های  داشت.  وجود 
بودیم. در قسمت اول )مرحله دوم انتخابی 
جام جهانی( اجازه نداشتیم حتی یک امتیاز 
از دست بدهیم. اکنون به دلیل پروتکل های 
شده  سخت  بسیار  شرایط  این  بهداشتی، 
به  را  چیز  همه  که  می کنم  افتخار  است. 
فنی  کادر  و  بازیکنان  به  آوردیم.  دست 

تبریک می گویم.
به جشن  اشاره  با  ایران  ملی  تیم  سرمربی 
و شادی مردم بعد از صعود به جام جهانی 
بزرگی  این شادی و خوشحالی  یادآور شد: 
بود. دیروز از سرتاسر ایران برایم فیلم هایی 

فرستادند. دیدن این همه شادی خوب بود. 
کردیم.  خوشحال  را  ایران  که  خوشحالم 
ایران یک کشور فوتبالی است و برای مردم 

اینجا معنی زیادی دارد.
اسکوچیچ همچنین درباره دلایل موفقیتش 
من  کرد:  خاطرنشان  ایران  ملی  تیم  در 
به عنوان مربی به بلوغ رسیدم و روی خودم 
-فوتبال  ذهنیت  و  تیم  کردم.  کار  خیلی 
وقتی  بنابراین  می شناختم،  هم  را  ایران- 
گرفتم  برعهده  را  ایران  ملی  تیم  هدایت 

اینها خیلی به من کمک کرد.
گفتگو  کرواسی   hrt سایت  با  که  وی 
می کرد، درباره سومین صعود متوالی ایران 
به جام جهانی گفت: باید خوب آماده شویم. 
در برخی از پست ها کمبودها و کسری های 
مشخصی داریم و در برخی دیگر از پست ها 

واقعاً قوی هستیم، حتی در مقیاس جهانی. 
داریم. فکر  ما مهاجمان درجه یک جهانی 
جام  در  خوبی  کارهای  می توانیم  می کنم 

جهانی قطر انجام دهیم.
اسکوچیچ  از  بارها  که  مسائلی  از  یکی 
احتمالی اش  تقابل  بحث  است،  شده  سوال 
است.  جهانی  جام  در  کرواسی  ملی  تیم  با 
اسکوچیچ حالا که صعود تیم ملی ایران به 
جام جهانی قطعی شده است، به این سوال 
این  داد: همه در مورد  پاسخ  این شکل  به 
نمی دانم  می پرسند.  سوال  من  از  موضوع 
چگونه از نظر احساسی با آن برخورد کنم. 

احتمالًا گریه می کنم.
تجربه  یک  این  گفت:  پایان  در  اسکوچیچ 
و وسوسه عالی خواهد بود. خواهیم دید که 

قرعه کشی چطور خواهد بود.

511/1ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکبردسکن

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و 
سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 1355-1۴00۶030۶0۲100135۴ هیـات اول / دوم 
موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی 
ملـک بردسـکن تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی خانـم نسـرین خـوری بـاب الحکـم  فرزنـد حسـین  
بـه شـماره شناسـنامه 1۶5 صـادره از بردسـکن و حسـین توکلـی فرزنـد محمـد بـه شـماره شناسـنامه ۴۲00  
بالمناصفـه درششـدانگ یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت 30/۶5 متـر مربـع قسـمتی ازپـلاک ۷۴8 فرعی از۴  
اصلـی واقـع درخراسـان رضـوی بخش۴ حـوزه ثبت ملک بردسـکن خریـداری از مالک رسـمی آقـای محمد 
رضـا توکلـی  محرزگردیـده اسـت. لـذا به منظـور اطلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت بـه فاصلـه 15 روز آگهی 
می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می توانند 
از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را به ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید، 
ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایـی تقدیم نماینـد. بدیهی 
اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبق مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد 

شـد. تاریـخ انتشـار نوبـت اول: 1۴00/10/۲5. تاریـخ انتشـار نوبـت دوم: 1۴00/11/10
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

511/2هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی)1۰/17(
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و 
سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی نظـر بـه دسـتور مـواد 1 و 3 و قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت اراضـی و 
سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مصـوب 13۹0/0۹/۲0 و برابـر رای شـماره 1۴00۶030۶0050083۷3مورخ 
1۴00/10/1۹ هیـات اول موضـوع مـاده یـک قانون مذکور مسـتقر در واحد ثبتی نیشـابور تصرفـات مالکانه و 
بلامعـارض آقـای محمـود کاریـزی   فرزنـد علـی اصغر  نسـبت به ششـدانگ یکباب سـاختمان  به مسـاحت 
150/50 متـر مربـع از پـلاک شـماره 381 فرعـی از ۲3۶ اصلـی واقـع در اراضـی فرحبخـش بخـش ۲ حوزه 
ثبـت ملـک نیشـابور خریـداری از مالـک رسـمی بـی بی کچبـی فرزنـد حبیب الـه  محـرز گردیده اسـت..لذا 
بموجـب مـاده 3 قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و مـاده 13 
ائیـن نامـه مربوطـه ایـن اگهـی در دونوبت بـه فاصلـه 15 روز از طریق این روزنامـه و محلی کثیرالانتشـار در 
شـهرها و در روسـتاها از تاریـخ الصـاق در محـل تـا دو مـاه اعتراض خـود را بـه اداره ثبت محـل وقوع ملک 
تسـلیم و رسـید اخـذ نماینـد معتـرض باید ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبادرت بـه تقدیم 
دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل نمایـد و گواهـی تقدیم دادخواسـت را بـه اداره ثبت محـل تحویل دهد 
کـه در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول بـه ارائه حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی ک اعتراض در 
مهلـت قانونـی واصـل نگـردد یـا معترض گواهـی تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل رذا ارائه نکند 
اداره ثبـت مبـادرت بـه صـدور سـند مالکیـت مـی نمایـد و صـدور سـند مالکیـت مانـع از مراجعه متضـرر به 
دادگاه نیسـت . تاریـخ انتشـار نوبـت اول 1۴00/10/۲5 تاریـخ انتشـار نوبـت دوم 1۴00/11/10 - م الف ۹0۲

علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور
511/3هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی)1۰/18(

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و 
سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی نظـر بـه دسـتور مـواد 1 و 3 و قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت اراضـی و 
سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مصـوب 13۹0/0۹/۲0 و برابـر رای شـماره 1۴00۶030۶005008۴۴5مورخ 
1۴00/10/۲0 هیـات اول موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحد ثبتی نیشـابور تصرفـات مالکانه 
و بلامعـارض آقـای سـید کمـال الدیـن علم پـرور فرزند سـید ابراهیم  نسـبت به ششـدانگ یکبـاب مغازه به 
مسـاحت 5۲/30  متـر مربـع از پـلاک شـماره 5۷ فرعـی از ۴1  اصلـی واقـع در اراضی کاظم آبـاد بخش 1۲ 
حـوزه ثبـت ملک نیشـابور خریـداری از مالک رسـمی آقای عبداله سـعیدی  محـرز گردیده اسـت..لذا بموجب 
مـاده 3 قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و مـاده 13 ائین نامه 
مربوطـه ایـن اگهـی در دونوبـت بـه فاصلـه 15 روز از طریق ایـن روزنامه و محلی کثیرالانتشـار در شـهرها و 
در روسـتاها از تاریـخ الصـاق در محـل تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبت محـل وقوع ملک تسـلیم و 
رسـید اخـذ نماینـد معتـرض باید ظرف مدت یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبادرت به تقدیم دادخواسـت 
بـه دادگاه عمومـی محـل نمایـد و گواهـی تقدیـم دادخواسـت را بـه اداره ثبت محـل تحویل دهد کـه در این 
صـورت اقدامـات ثبـت موکـول به ارائـه حکم قطعی دادگاه اسـت و در صورتـی ک اعتـراض در مهلت قانونی 
واصـل نگـردد یـا معتـرض گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل رذا ارائـه نکنـد اداره ثبـت 
مبـادرت بـه صـدور سـند مالکیت مـی نماید و صدور سـند مالکیت مانـع از مراجعـه متضرر به دادگاه نیسـت . 

تاریـخ انتشـار نوبـت اول 1۴00/10/۲5 تاریـخ انتشـار نوبـت دوم 1۴00/11/10 - م الف ۹03
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

511/4هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی)1۰/1۹(
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مصوب 13۹0/0۹/۲0 و برابر رای شماره 1۴00۶030۶005008۴3۹مورخ 1۴00/10/۲0 هیات اول موضوع 
ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی نیشابور تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای محمد رضا بهروزیه 
فرزند علی اکبر  نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان  به مساحت 153/۷۴ متر مربع از پلاک شماره ۶1 فرعی 
مجزی شده از ۲۹ فرعی از ۴۹  اصلی واقع در اراضی گذر سلامی بخش 1۲ حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری 
از محل مالکیت مشاعی متقاضی  محرز گردیده است..لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از 
طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشار در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود 
را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت 
محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی ک 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل رذا ارائه 
نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نیست . تاریخ انتشار نوبت اول 1۴00/10/۲5 تاریخ انتشار نوبت دوم 1۴00/11/10 - م الف ۹05
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

511/5هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی)1۰/2۰(
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مصوب 13۹0/0۹/۲0 و برابر رای شماره 1۴00۶030۶005008۴3۷مورخ 1۴00/10/۲0 هیات اول موضوع 
فرزند  اقبالی  زهرا  بلامعارض خانم  و  مالکانه  نیشابور تصرفات  ثبتی  واحد  در  قانون مذکور مستقر  ماده یک 
صفرعلی نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان  به مساحت 111/۶۷  متر مربع از پلاک شماره 18 فرعی از 3۹ 
اصلی واقع در اراضی گذر محمدی  بخش 1۲ حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالک رسمی آقای محمد 
علی یزدانی سعدآبادی  فرزند محمد یوسف محرز گردیده است..لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز 
از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشار در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض 
خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت 
محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی ک 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل رذا ارائه 
نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نیست . تاریخ انتشار نوبت اول 1۴00/10/۲5 تاریخ انتشار نوبت دوم 1۴00/11/10 - م الف ۹0۶
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

511/6هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی)1۰/21(
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
اصلاحی  رای  و    13۹۹/11/1۴ 13۹۹۶030۶005008۹1۴مورخ  شماره  رای  برابر  و   13۹0/0۹/۲0 مصوب 
1۴00۶030۶0050081۴8 مورخ 1۴00/10/1۲ هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی 
نیشابور تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای محسن مژده کانلو فرزند اسداله  نسبت به ششدانگ یک قطعه 
زمین مزروعی   به مساحت 300333  متر مربع از پلاک شماره ۲80 اصلی واقع در اراضی فتح آباد  بخش 
از مالک رسمی حاجیه صارمی فرزند عبدالباقی )ورثه حسن شکوه  5 رخ حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری 
صارمی ( محرز گردیده است..لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی 
کثیرالانتشار در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع 
ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در 
این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی 
واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به 
صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار نوبت 

اول 1۴00/10/۲5 تاریخ انتشار نوبت دوم 1۴00/11/10 - م الف ۹0۷
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

511/7هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی)1۰/22(
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضی 
و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی نظـر بـه دسـتور مـواد 1 و 3 و قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت 
اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مصـوب 13۹0/0۹/۲0 امـلاک متقاضیانی کـه در هیات 
موضـوع مـاده یـک قانـون مذکور مسـتقر در واحد ثبتی نیشـابور مورد رسـیدگی و تصرفـات مالکانه 
و بلامعـارض انـان محـرز و رای لازم صـادر گردیـده اسـت جهـت اطـلاع عمـوم بـه شـرح ذیـل 
اگهـی مـی گـردد. امـلاک متقاضیـان واقـع در حـوزه ثبتـی نیشـابور بخـش 1۲  پـلاک ۴5 اصلی 
الـف( 3 فرعـی آقـای رسـول سـوقندی   فرزند علیرضا نسـبت به  ششـدانگ  یکباب سـاختمان  به 
مسـاحت 1۲۴/۴5  مترمربـع واقـع در اراضـی  کنـار رود  خریـداری از مالـک رسـمی آقـای محمـد 
اسـماعیل اسـماعیل زاده   برابر رای شـماره   1۴00۶030۶005008۴۴۲ ب( 3 فرعی خانم عاطفه 
میرشـکه    فرزنـد احمـد  نسـبت به  ششـدانگ  یکباب سـاختمان  بـه مسـاحت 111/05  مترمربع 
واقـع در اراضـی کنـار رود  خریـداری از مالک رسـمی آقـای محمد اسـماعیل اسـماعیل زاده   برابر 
رای شـماره   1۴00۶030۶005008۴۴1  . لـذا بموجـب مـاده 3 قانون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی و مـاده 13 ائین نامـه مربوطه ایـن اگهـی در دونوبت به 
فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشـار در شـهرها و در روسـتاها از تاریخ الصاق 
در محـل تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبـت محـل وقوع ملک تسـلیم و رسـید اخـذ نمایند 
معتـرض بایـد ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض مبـادرت به تقدیـم دادخواسـت به 
دادگاه عمومـی محـل نمایـد و گواهـی تقدیم دادخواسـت را بـه اداره ثبت محل تحویـل دهد که در 
ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول بـه ارائه حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی ک اعتراض 
در مهلـت قانونـی واصـل نگردد یـا معترض گواهی تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محل رذا 
ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبـادرت بـه صـدور سـند مالکیت مـی نمایـد و صدور سـند مالکیـت مانع از 
مراجعـه متضـرر بـه دادگاه نیسـت بدیهی اسـت برابر مـاده 13 ائین نامـه مذکور در مورد قسـمتی از 
املاکـی کـه قبـلا اظهارنامه ثبتـی پذیرفته نشـده واحد ثبتی بـا رای هیات پس از تنظیـم اظهارنامه 
حـاوی تحدیـد حـدود مراتـب را در اولیـن اگهی نوبتـی و تحدید حـدود بصورت همزمـان به اطلاع 
عمـوم مـی رسـاند و نسـبت بـه امـلاک در جریـان و فاقـد سـابقه تحدیـد حـدود واحد ثبتـی اگهی 
تحدیـد حـدود را بصورت اختصاصی منتشـر می نماید. تاریخ انتشـار نوبـت اول 1۴00/10/۲5 تاریخ 

انتشـار نوبـت دوم 1۴00/11/10   م الـف ۹0۴
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

511/8ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملککاشمر

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضی 
و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی برابـر رای شـماره 1۴00۶030۶01۲003883 هیـات اول موضوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی 
حـوزه ثبـت ملـک کاشـمر تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی آقـای احمـد امیـری فـر  فرزند 
موسـی بشـماره شناسـنامه15۹0۲ صـادره از کاشـمر در ششـدانگ یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت 
11۴/۹0 متـر مربـع از پـلاک 30۲۷  اصلـی واقـع در بخـش یـک حومـه کاشـمر بـه آدرس  بلـوار 
جانبـازان - شـهرک صنعتـی- خیابـان آبادگـران  خریـداری از مالـکان رسـمی  ، آقایـان فریدون و 
مجیـد نسـاجیان  محـرز گردیـده اسـت .لـذا به منظـور اطلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت بـه فاصله 
15 روز آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیـت متقاضی اعتراضی 
داشـته باشـند مـی تواننـد ازتاریخ انتشـار اولین آگهی بـه مدت دو ماه اعتـراض خود را بـه این اداره 
تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید ، ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض ، دادخواسـت خود را 
بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد .بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکور و عـدم وصول 
اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد . تاریخ انتشـار نوبـت اول: 1۴00/11/10. 

تاریخ انتشـار نوبـت دوم: 1۴00/11/۲5 
احمد جهانگیر- رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر

مفقودی
سـند خـودرو سـواری پـژو آر دی مـدل 8۲ بـه شـماره موتـور ۲۲3۶8۲0۷۶13 و شـماره شاسـی 
8۲1080۷۶ و شـماره پـلاک 51 ص 5۶۷ ایـران ۷۴ بـه نـام علیرضـا باغبـان مفقـود گردیـده و از 

درجـه اعتبار سـاقط اسـت.
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

هککردنبیتکوینبارایانههایکوانتومی!

محققــان می گوینــد رایانه های کوانتومی بــا یک میلیون 
برابــر قدرت کنونی، برای شکســتن الگوریتم های رمز ارز 

بیت کوین یا به اصطلاح، کِرَک کردن آنها مورد نیاز است.
بــه گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، یــک مطالعه جدید 
بررســی کرده اســت که آیا رایانه های کوانتومی می توانند 
رمزنــگاری پیچیده بلاک چین را کــه بیت کوین را ممکن 
ســاخته است، شکســت دهند یا خیر و پاسخ به این سوال، 

پیچیده است.
رایانه های کوانتومی از نظر تئــوری می توانند بیت کوین را 
بشکنند، اما نه در آینده ای نزدیک، چرا که باید یک میلیون 

برابر قدرتمندتر از رایانه های کوانتومی امروزی باشند.
بنابراین در عمــل، این ارز دیجیتال احتمالًا برای یک دهه 
آینده در معرض خطر هکرهای رایانه کوانتومی قرار نخواهد 

گرفت.
شــبکه بیت کوین از یک مجموعه محاســبات پیچیده در 
بلاک چین برای انجام تراکنش ها اســتفاده می کند. قدرت 
پردازش بســیار زیاد مورد نیاز برای انجام این محاســبات، 
چیزی اســت که کیف پول های رمزنگاری شــده را ایمن 
نگه مــی دارد، اما دلیل نگرانی های اقلیمی در مورد ارزهای 
دیجیتال نیز همین اســت. به عنوان مثال، در فوریه ســال 
گذشته، تجزیه و تحلیل محققان دانشگاه »کمبریج« نشان 
داد که ماینرهای بیت کوین در سراسر جهان انرژی بیشتری 
نســبت به کل کشــورهایی نظیر آرژانتین و هلند مصرف 

می کنند.
در حالی که این فرآیند پر انرژی عملًا شکســتن کد مورد 
اســتفاده توسط شبکه بیت کوین را برای رایانه های معمولی 
غیرممکــن می کند، انتظــار می رود رایانه هــای کوانتومی 
نسبت به رایانه های کلاســیک امروزی قدرتمندتر باشند. 
علاوه بر این، چندین شــرکت از جملــه گوگل و آی بی ام 
قبلًا ادعا کرده اند که به »برتری کوانتومی« دست یافته اند، 

اصطلاحی که به حل موفقیت آمیز محاســباتی اشاره دارد 
که برای یک رایانه کلاسیک، هزاران سال طول می کشد.

این پیشــرفت های اخیر در محاسبات کوانتومی دلیلی است 
که تیمی از دانشــگاه »ساسکس«)Sussex( به سرپرستی 
دکتر »مارک وبر« شروع به بررسی الزامات مورد نیاز برای 

کرک کردن شبکه بیت کوین کردند.
»وبــر« می گویــد: یک کلیــد مرتبط برای هــر تراکنش 
بیت کوین وجود دارد و یک پنجره زمانی محدود وجود دارد 
که آن کلید در آن آســیب پذیر اســت و این پنجره زمانی، 
متغیر است، اما معمولًا حدود 10 دقیقه تا یک ساعت و شاید 

یک روز طول می کشد.
»وبر« و تیمش محاســبه کردند که شکستن کد بیت کوین 
در این پنجره 10 دقیقه ای بــه یک رایانه کوانتومی با 1.۹ 
میلیارد کیوبیت نیاز دارد. شکستن آن در یک ساعت به 31۷ 
میلیون کیوبیت نیاز دارد، در حالی که برای شکستن آن در 

یک روز به 13 میلیون کیوبیت نیاز است.
 AVS Quantum وبــر« در مقالــه ای کــه در مجلــه«
Science منتشر شده اســت، می نویسد: این نیاز فیزیکی 
بزرگ به کیوبیت نشــان می دهد که شبکه بیت کوین برای 
ســال ها)به طور بالقوه بیش از یک دهه( در مقابل حملات، 
ایمن خواهد بود. در حالــی که این موضوع برای دارندگان 
بیت کویــن اطمینان بخش اســت، اما این احتمــال را نیز 
برجسته می کند که ثروت های عظیم بیت کوینی در آینده ای 

نه چندان دور آسیب پذیر شوند.
رایانه کوانتومی ابررســانای شــرکت »آی بی ام« تنها 1۲۷ 
کیوبیــت دارد، به این معنی که برای هک کردن بیت کوین 
باید یک میلیون برابر قدرتمندتر باشــد. بــا این حال، این 
شــرکت قصد دارد تا سال ۲0۲۴ یک تراشــه محاسباتی 
 )Condor(»کوانتومــی 1000 کیوبیتــی به نام »کونــدور

بسازد.

چهدلاوراستدزدیکهبهکفچراغدارد!
وحید حاج سعیدی

آخرین روزهای قرن  به ســلامتی در حال رخت بر بستن هستند و هر چه به روز های پایانی 
سال نزدیک تر می شویم، شور و هیجان مردم نیز بیشتر می شود. البته بخشی از شور و حال 
به ماجرای مذاکره بر می گردد . بالاخره در حال خروج از بحران هستیم و فعلًا در رکود هستیم 
و چندبار دیگر بکســواد کنیم از رکود هم خارج می شویم و در مسیر مستقیم قرار می گیریم! 
اما این داستان ها ربطی به پیشا نوروز، خود نوروز و پسانوروز ندارد و ملت شادی عید را با هیچ 
بیانیه و قطعنامه و وعده ای عوض نمی کنند و کار خودشان را انجام می دهند. کرونا هم که 
دیگر از خودمان است و کسی نگرانی بابت کرونا ندارد. فقط می ماند خرید وسایل منزل و آجیل 
و میوه تنظیم بازار و مختصری خانه تکانی و چهارشــنبه سوری و پخت سمنو و سفره هفت 
سین و ... البته در این روزهای پایانی سال که سر بیشتر اصناف و مغازه داران و دست فروشان 
محترم شلوغ است یک گروه دیگر از بزرگواران هستند که عجیب درگیر کارشان هستند و در 
خدمتگزاری هستند البته از نوع معکوس و در این آخر سالی، برای بدبخت کردن مردم از هیچ 
مکان و روشی چشم پوشی نمی کنند و باید حواس مان جمع باشد که »سارقان در کار هشیار 
آمدند.«در واقع در این ایام سال که ملت عزم سفر می کنند یا برای بازدید و صله ارحام به خانه 
های یکدیگر می روند، اکثر خانه ها خالی از سکنه است، این عزیزان اضافه کاری می کنند و 
آنچه نباید اتفاق بیفتد ، می افتد. البته ماجرای سرقت در ایام ماضی هم رونق داشت اما سارقان 
در قدیم بیشتر در پی سرقت دل و دین و عقل و هوش و غم و این جور برنامه ها بودند حالا 
این لابلا، یک کیسه یا همیان زر، چهار تا سکه یا نهایتاً بزی یا شتری چیزی سرقت می کردند. 
اما امروز با توجه به مشکلات فراروی صنعت مال خری و رد یابی اموال و درد سرهای بعدی، 
سارقان محترم بیشتر طالب سرقت طلا جات ، سکه و دلار به صورت خشکه هستند. بماند که 
برخی دوستان هم به کمتر دکل نفت و چند هزار تن فولاد و این جور مقولات سنگین راضی 
نمی شــوند! اما از آنجایی که ما خودمان ســفر نوروزی مان را تعطیل کرده ایم تا با تماشای 
برنامه های صدا و ســیما اورلپ یا همپوشانی نداشته باشد، دوست داریم خلق الله هم امسال 
عید دغدغه ای جز تماشای برنامه های فاخر صدا و سیما نداشته باشند و شب عیدی در به در 
پاسگاه و دادگاه و گیر انداختن سارقان نشوند. فلذا چند رهنمود مدبرانه و دشمن نا شاد کن ارائه 

می کنیم تا نوروز به کام تان شود: 
الف( هشیاری همسایه ها: چندی قبل در ولایت ما ساعت سه صبح چند سارق محترم با وانت 
جلوی انبار لوازم خانگی یک بابایی پارک کردند و بعد از شکســتن قفل شــروع به بار کردن 
اجناس کردند. برای این همسایه ها شک نکنند زنگ در همه را زده اند و از یکی آب، از یکی 
قند و چای و حتی گلاب به رویتان از یکی از همســایه ها گوشی خواستند تا زنگ بزنند! بی 
زحمت همسایه ها این چند شب یک مقدار حواسشان را بیشتر جمع کنند و حرکات مشکوک را 
به 110 گزارش دهند و اگر خیلی مشکوک شدند به ۲۲0 گزارش دهند! این فیلم ها و سریال ها 
را بعداً صدا و سیمای این ور آب و آن ور آب بعداً صد بار پخش و باز پخش می کنند و نگران 

از دست دادن چند سکانس از این فیلم ها نباشند.
ب( تجهیزات مدرن دزدان: قدیمی ها معتقد بودند» چه دلاور اســت دزدي که به کف چراغ 
دارد!« اما قابل توجه اینکه دزدان امروزی به انواع و اقسام تجهیزات و وسایل پیشرفته مجهزند. 
ما الان دزد داریم که معتقد اســت جی پی اس کارآیی ندارد و از سیســتم Bido  استفاده می 
کند. بنابراین توصیه می شود شهروندان دور روش هایی مثل روشن گذاشتن چراغ روی سکو 
یا روشن گذاشتن رادیو و ... را قلم بگیرند و نصب دزد گیر و درب های ضد سرقت را فراموش 

نکنند. از ما گفتن بود! 
پ( استفاده از تجهیزات ایمنی: از قدیم گفته اند در خانه ات را محکم ببند، همسایه ات را دزد 
نگیر... شما هم از حفاظ و دزدگیر استفاده کنید تا مجبور نشوید دو روز دیگر به خودتان لعنت 

بفرستید و به زمین و زمان گیر بدهید!

طنز

فضا

علمی

تلســکوپ فضایی »جیمز وب« ناسا پس از رسیدن به 
مقصــد، اولین هدف خود برای رصــد را انتخاب کرد.

به گزارش اســپیس، تلسکوپ فضایی »جیمزوب« به 
مقصد خود در اعماق فضا رسیده است اما مدتی طول 
خواهد کشــید تا این رصدخانه فرو سرخ فعالیت علمی 
خود را آغاز کند.این تلسکوپ 10 میلیارد 
دلاری در روز ۲5 دســامبر)چهارم دی( 
پس از سال ها تاخیر به فضا پرتاب شد 
و در روز دوشنبه ۲۴ ژانویه)چهارم بهمن 
ماه 1۴00(، به مــدار مورد نظر خود در 
نقطه لاگرانژ ۲ رسید. لاگرانژ ۲ نقطه ای 
متعادل از نظر گرانشــی اســت که در 
فاصله 1.5 میلیون کیلومتری از ســیاره 
ما قرار دارد. رســیدن به این مدار نقطه 
پایانی بر سفر یک ماهه »وب« بود اما 
هنوز کارهای زیادی تا پیش از آغاز کار این تلســکوپ  
 )Amber Straughn(»باید انجام شود.»امبر استراون
دانشمند معاون پروژه ی ارتباطات علمی »وب« در طول 
یک پخش زنده اینترنتی در روز دوشنبه گفت: ما انتظار 
داریم کــه اولین تصاویر علمی جیمز وب طی پنج ماه 
آینده به زمین برسد.محققان گروه »وب« طی پنج ماه 
آینده بر دو ماموریت اصلی کار می کنند. مورد اول تراز 
کردن 18 بخش آینه اصلی »وب« برای ایجاد یک آینه 
واحد ۶.5 متری است. فرآیند هیجان انگیزی که حدود 
سه ماه به طول خواهد انجامید. سطح جمع آوری نور باید 

تقریبا بی عیب باشد تا »وب« به درستی کار کند.انتظار 
می رود هفته آینده پس از آنکه »وب« و ابزارهای مرتبط 
به اندازه کافی سرد شــدند، تراز آینه های »وب« آغاز 
شود.تلسکوپ فضایی »جیمز وب« به گونه ای طراحی 
شــده که قادر به رصد اجرام در نور مادون قرمز است. 
ما این پرتوها را به صورت گرما حس می کنیم بنابراین 
تمامی تجهیزات به گونه ای طراحی شده اند که در دمای 
بسیار پایین کار کنند.برای هدایت فرآیند تراز شدن هر 
18 بخش آینه اصلی این تلسکوپ، اعضای تیم »وب« 
آن را بر روی یک ســتاره درخشان دور دست متمرکز 
می کنند. آنها اکنون این ستاره را انتخاب کرده اند. این 
ستاره خورشــید مانند، HD 8۴۴0۶ نام دارد و صورت 
فلکی دب اکبر در فاصله ی تقریبی ۲۴1 ســال نوری 
از زمیــن قرار گرفته اســت.پس از تنظیم آینه اصلی، 
محققان »وب« آن را با آینــه ثانویه 0.۷۴ متری تراز 
می کننــد. این بخش از آن جهت آینه ثانویه نام گرفته 
اســت زیرا دومین سطحی اســت که فوتون ها در راه 
رسیدن به چهار ابزار علمی این رصدخانه به آن برخورد 
می کنند. به گفته ی محققان رسیدن به این نقطه عطف، 
پایانی بر تنظیمات اصلی آینه خواهد بود. اما تجهیزات 
»وب« همچنان نیازمند بازرسی و کالیبره شدن هستند 
که این مورد نیز زمان بر است. اعضای تیم »وب« انتظار 
دارند که انجام همه ی ایــن کارها چندین ماه به طور 
بیانجامد و چشمان تیزبین تلسکوپ »جیمز وب« اواخر 

ماه ژوئن یا اوایل ماه ژوئیه به جهان باز شود.

چیــن اعلام کرد که انتظار دارد تا پایان ســال 
جاری میلادی توافقنامه فضایی با روسیه امضا 
کند که شــامل ســاخت یک مرکز تحقیقاتی 

مشترک در ماه می شود.
اوراسیا  اینترنتی  پایگاه  گزارش  به 
اعلام کردند  مقامات چینی  تایمز، 
کــه به شــدت درگیــر مذاکرات 
هستند و اساساً به اجماع رسیده اند. 
امضای توافقنامه در اسرع وقت در 
ســال جاری میلادی کاملًا امکان 

پذیر است.
این دو کشــور قصد دارند ساخت 
ایســتگاه بین المللی تحقیقات قمری را تا سال 
۲0۲۶ آغاز کنند و زیرساخت های اساسی را تا 
سال ۲035 به پایان خواهند رساند. این ایستگاه 

قادر به انجام فعالیت های تحقیقاتی چند رشته 
ای خواهد بود. منطقه ساخت و ساز قبل از سال 

۲0۲5 انتخاب می شود.
این موضوع در همان روزی اعلام شد که اداره 
ملی فضایی چین گزارشی را منتشر کرد که در 
آن آینده برنامه فضایی این کشــور و همچنین 
دســتاوردهای اخیر آن ترسیم شده بود. در این 
گزارش آمده است: »صنعت فضایی یک عنصر 
حیاتی از اســتراتژی کلی ملی اســت و چین از 
اصل اکتشاف و استفاده از فضای بیرونی برای 

اهداف صلح آمیز حمایت می کند«.
خبرگزاری اســپوتنیک روســیه روز سه شنبه 
گزارش داد که پایگاه فضایــی آینده می تواند 
شامل یک فضاپیمای ذخیره با قابلیت بلند شدن 

از سطح ماه باشد.

اولین هدف تلسکوپ »جیمز وب« مشخص شد

برنامه چین و روسیه برای ساخت ایستگاه تحقیقاتی در کره ماه


